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BakátsPéntek
INGYENES KONCERTSOROZAT A BAKÁTS TÉREN, 
PÉNTEKENKÉNT 18:00 ÓRÁTÓL

07. 07. Giusto vonósnégyes 
07. 14. Herself zenekar
07. 21. Zopcsák Hanga experiment
07. 28. Bagossy Juli & Nagy Márk akusztikus koncert 
08. 04. Strófa Trió 
08. 11. Neményi Zoltán Dave és barátai koncert
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4 METRÓFELSZÍN

Az Ecseri útnál a pa-
vilonok lesznek a tér 
legmeghatározóbb, 
markáns elemei.

8 TESTÜLET

Tongdzsak nem lesz 
Ferencváros testvérke-
rülete.

14 RENDELŐ

Ingyenes CT-szűrés és 
új mammográfiás gép 
várja a kerületi pácien-
seket.

24 MEGÁLLÓ

Fesztivált szerveztek 
a metróállomásokra 
az M3-as újraindulása 
alkalmából.

29 GASZTRO

És akkor látom, hogy a 
resztelt májam lecsós 
csirkemáj. Jó bő lével.
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Baranyi Krisztina polgármester 
+36 1 215 1077/222 
polgarmester@ferencvaros.hu

Döme Zsuzsanna alpolgármester
dome.zsuzsanna@ferencvaros.hu

Reiner Roland alpolgármester
+36 1 217 7420/236 
reiner.roland@ferencvaros.hu

Árva Péter
Minden hónap első péntekje 
18:00–19:00 óra, Mustra Delikát  
(Balázs Béla u. 14.)
+36 30 700 5427
arva.peter@ferencvaros.hu

Csóti Zsombor
Minden hónap első péntekje, 10:00–
12:00, RÖNK iroda (Toronyház utca 4.) 
csoti.zsombor@ferencvaros.hu

Deutsch László
+36 30 445 6648
villamlabu@gmail.com

Gyurákovics Andrea
gyurakovics.andrea@gmail.com

Hidasi Gyula
Minden hónap első péntekje, 
10:00–12:00, RÖNK iroda, 
Toronyház 3/b
+36 1 280 7195
hidasi.gyula@ferencvaros.hu

Jancsó Andrea Katalin
+36 20 526 4808
jancso.andrea@ferencvaros.hu

Kállay Gáborné
kallay.gaborne@ferencvaros.hu

Dr. Mátyás Ferenc
matyas.ferenc@ferencvaros.hu

Mezey István
+36 70 503 5920 
mezey.istvan@ferencvaros.hu

Sajó Ákos
+36 30 566 7901 
sajo.akos@ferencvaros.hu

Szilágyi Zsolt Zoltán
+36 70 252 7673
szilagyi.zsolt@ferencvaros.hu

Takács Krisztián
+36 30 215 0626 
takacs.krisztian@ferencvaros.hu

Takács Máriusz
+36 30 974 1578 
takacs.mariusz@ferencvaros.hu

Takács Zoltán
takacs.zoltan@ferencvaros.hu

Torzsa Sándor
Minden hónap második hétfője 
16:00–18:00 óra, Balázs Béla utca 
38., Piros Pont iroda +36 20 550 0372
torzsa.sandor@ferencvaros.hu

Zombory Miklós
+36 70  333 1712 
zombory.miklos@ferencvaros.hu

A képviselők többsége előzetes egyeztetés alapján bármikor fogadja a ferencvárosiakat. 
Időpont, helyszín csak annál található, aki állandó fogadóórát (is) tart.

ÖNKORMÁNYZATI FOGADÓÓRÁK

Jámbor András országgyűlési képviselő fogadóórája:
Július 13., 16:30 a Haller utca – Mester utca sarkán
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adott a PestiSrácokTV riporterének és 
migráncsrugdaló operatőrnőjének – né-
mileg felpaprikázottan jelezte, hogy 
én „ne utasítgassam őt”, amit persze 
akkor sem tennék, ha erre az egész falu 
biztatna, és ami az itt megidézett teljes 
villanylevélből is kiválóan látható („le-
gyen olyan kedves”). Pedig hát válasz-
tási évbe léptünk, és a kiegyensúlyozott 
tájékoztatás hiánya szinte lehetetlenné 
teszi a lapunkból hiányolt „közszolgála-
tiság” megképezését. Amit – a kérdések-
re válaszolást – a 2022-es országgyűlési 
választások előtt a kerületünket érintő 
1-es és 6-os választókerület fideszes kép-
viselőjelöltjei (Böröcz László – aki nem 
azonos a 2B galéria címlapunkon látha-
tó vezetőjével – és Sára Botond) nem 
tartottak zse nánsnak. Kettőn áll a vásár 
a jelen magyar „közszolgálatiság” ügyé-
ben; fordítottan arányos ez azzal, hogy 
a kormánypropaganda tévéjébe négyé-
vente öt percre mehetnek be az ellenzéki 
jelöltek. 

Az ülésen a Fidesz-frakció sérelmezte, 
hogy egyes önkormányzati bérházakban 
a rágcsálók már a harmadik emeletig is 
feljutnak. A patkányirtás amúgy nem ke-
rületi, hanem fővárosi feladat, amelyet 
ismét a bábolnai mezőgazdasági komp-
lexum profi rágcsálóterminátorai látnak 
el; ám valahogy ekkor jutott eszembe a 
határon túli, vajdasági magyar író, Gion 
Nándor könyve (Véres patkányirtás ido-
mított görényekkel, Noran Libro, 2012), 
amely az újvidéki szerző 1970–71-es 
budapesti tartózkodásának lenyomata, s 
figyelemfelkeltő címével híres, sőt hír-
hedett lett. Gion a szuperkádárizmusnak 
is minősíthető, nyugatos Jugoszláviából 
rácsudálkozott a pesti népi-urbánusra, 
az akkor már ötvenéves, rég letudottnak 
gondolt hideg polgárháborúra, és eltá-
totta a száját. 

Azóta újabb ötven év telt!

A SZERK.

„VÉRES PATKÁNYIRTÁS 
IDOMÍTOTT 

GÖRÉNYEKKEL”

Régi vágyam teljesült, mondhatni, ment 
mennybe a minap: a Republikon Intézet 
rendezvényén élőben láthattam NER-
es hazánk miniszterelnök-helyettesét, 
Semjén Zsoltot, pár szót beszélhettem 
is vele. A határon túli magyar ügyek (az 
ún. „nemzetpolitika”) és az egyházügyek 
kormányzati felelőse Hiller Istvánnal, a 
második Gyurcsány-kormány kulturális 
miniszterével beszélgetett. Ritka az ilyes 
árokbetemetés, igyekeztem is elhesse-
getni a helikopterrel a lelőtt háziállatot 
(rénszarvas) szállító vadászati politikus 
és a Kézdivásárhelyre bőrkalapban belo-
vagló kereszténydemokrata képét. Sem-
jén miniszterelnök-helyettes az amúgy 
civilizált, bár semmitmondó beszélge-
tés végére aktuális akcióját is felemlítet-
te: tizenegy orosz hadifogságba esett 
kárpátaljai „magyar” katona Magyar-
országra szállítását „egyházi vonalon”. 
Semjén miniszterelnök-helyettes boldog 
volt, s büszke teljesítményére. És tényleg, 
hadifoglyot szabadítani dicséretes dolog, 
indokolt a boldogság és büszkeség. Vi-
szont nyilatkozott tárgynap reggelén az 
orosz állami hírügynökség is, miszerint 
nem tudnak az ügyről, és Semjén mi-
niszterelnök-helyettes is titkolózott kicsit 
a pódiumon a részleteket illetően, ha-
miskás, James Bond-os mosollyal. Ám a 
következő napokban mintha furcsa zavar 
keletkezett volna az erőben, a Külügymi-
nisztériumnak, a honvédség vezetésének 
és a titkosszolgálatoknak mintha nem is 
lett volna előzetes tudomása a dolog-
ról. Az esemény végén minden bátor-
ságomat összeszedve megszólítottam a 
vezető honkanászt, s bemutatkozás után 
rövid kérdéseket tettem fel. Q: „Meny-
nyiben magyar nemzetiségű a tizenegy 
ukrán katona?” A: „Mindannyian magyar 
kötődésűek” – hangzott a borzongatóan 
sokértelmű miniszterelnök-helyettesi 
vá lasz. Q: „Miért tagadja az orosz állami 
pro paganda a hadifoglyok átadasát?” A: 

„Mert egyházi vonalon zajlott a fogoly-
csere” – válaszolt Semjén. Logikus köve-
tő kérdés lett volna, hogy mi volt a csere-
alap, de az idő rövidsége és a helyzet ku-
tyafuttábani jellege miatt már csak egyet 

tettem fel. Q: „Van-e köze a dolognak az 
orosz ortodox egyházi vezető, a putyi-
nista Kirill pátriárka európai szankciós 
listára helyezésének magyar vétójához?” 
Ám ekkor a miniszterelnök-helyettesnek 
még sürgetőbbé vált a soron következő 
nemzetmentő hőstett, s elrohant. 

A párbeszéd persze nem mindig 
ilyen sikeres s sikkes. Lapunk régi vágya 
megszólítani a ferencvárosi Fidesz-frak-
ciót; ezt szolgálta az alábbi levél.

Tisztelt Frakcióvezető Asszony, kedves 
Gyurákovics Andrea!

A héten ismételt interjúkérési megkeresé-
semre ön azt válaszolta telefonon, hogy frak-
cióhatározat született, idézem: „újságíróknak 
adunk interjút, propagandistáknak nem”. Vá-
laszának immanens iróniáját elértettem – ön 
ugyebár a PestiTV nevű médiahely „Politikai 
hobbista” c. műsorának manifeszt rajongója, 
amit olykor felsőruházatán is megjelenít –, 
DJ Jeszynek és népi zenekarának olykor ma-
gam is jól szórakozó nézője vagyok, noha jó 
eséllyel másként szórakozom rajta jól, mint ön.

Amennyiben személyes véleményéről len-
ne szó, annyiban is hagynám az egészet, vi-
szont ön egy frakcióhatározatra hivatkozott 
távbeszélőn folytatott beszélgetésünkben, ami 
egy helyi politikai közösség hivatalos véle-
ménye. Ezért arra kérem a t. frakcióvezető 
asszonyt, hogy az ezzel kapcsolatos frakció-
döntést írott formában legyen olyan kedves 
megküldeni a 9 magazin szerkesztőségének, 
a Ferencvárosi Média Nonprofit Kft.-nek és 
a Budapest Főváros IX. Kerület Ferencváros 
Önkormányzata Polgármesteri Hivatalának! 
Gondolom, a folyó év június 22-i testületi ülé-
sig sikerülhet kiprintelni a frakcióülés jegy-
zőkönyvének ide vonatkozó részét, és/vagy 
elektromos levél formájában eljuttatni.

Fáradozását előre is köszönve maradok 
feltétlen híve,

Vágvölgyi B. András
főszerkesztő – 9 magazin

A lapzártánk idején zajló testületi 
ülésen vettem a bátorságot, és megszó-
lítám a frakcióvezető asszonyt, kérdve, 
miért nem kaptam választ írásos kérdé-
semre. Ő – miután a helyszínen interjút 
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Egy olyan térségnek, mint az Ecseri úti 
metrómegálló, alapvetően kétféle funk-
ciója van. Sokan áthaladnak rajta a kö-
zösségi közlekedési megállókból jövet 
vagy oda tartva. Ugyanakkor a városi 
ember igényli az olyan helyeket, ame-
lyeken időt lehet tölteni, beszélgetni, 
találkozni, üldögélni, enni, inni. A két 
funkció csak látszólag áll szöges ellen-
tétben egymással, hiszen a kellemes he-
lyeken áthaladva kedvet kaphatunk egy 
kis időzésre is, és átkelve vagy ott időzve 
egyaránt akkor érezzük magunkat jól, 
ha sok a növény, ha rendezett, esztéti-
kus, ha védve vagyunk az esőtől, erős 
napsütéstől.

Az Ecseri úti megálló környezeté-
nek  a megújítására kiírt terv pályázaton 
nyertes munka egyik nagy erénye, hogy 
világosan szétválasztva, de nem elszi-
getelve ad helyet az imént emlegetett 
két funkciónak. A másik, hogy zöld. A 
látványtervekről parkosított térség néz 
ránk, a jelenlegi állapotnál sokkal több 
a növény. Pedig most is jelentős, 3165 
négyzetméter a zöldfelület, noha ez a 
metró 1980-as átadása óta csökkent, mi-
vel a kereskedelmi pavilonok részben 
oda terjeszkedtek. A Garten Stúdió (épí-
tészként a LAB5 működött közre) győz-
tes terve 4387 négyzetmétert tartalmaz. 
De talán nem is a 39 százalékos növek-

mény a lényeg, hanem az, hogy a terület 
meghatározó részére, centrumába nagy, 
összefüggő zöld juthat, mivel a most 
középen áthaladó közutat, vele a busz-
végállomást, valamint a nagy parkolót a 
tervezők megszüntették, pontosabban 
kisebb méretben máshová, a tér szélére 
telepítették. A tervpályázat 30 parkolót 
írt elő, de végül 44 lesz. Pavilonokból 
pedig kevesebb épül.

A képviselő-testület külön is döntött 
arról 2021-ben, hogy az önkormány-
zati beruházás során csökkenteni kell a 
pavilonok számát a jelenlegi csaknem 
húszról. Ez az állásfoglalás a lakosság 
véleményének kikérése után szüle-

METRÓFELSZÍN

FÁK, FÓKÁK, FUNKCIÓK

Ha minden jól megy, jövő ilyenkor már új parkban sétálhatunk az Ecseri úti 
metrómegállónál. A tér kialakításába és elnevezésébe a környék lakói is beleszóltak. 
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tett. A megrendelt közvélemény-ku-
tatás eredménye is ide mutatott, bár 
az álláspontok megoszlottak. A relatív 
többség, 42,2%, csak négy-öt pavilont 
szeretne, 31,8% megtartaná mindet. 
10,6% mondta, hogy egyáltalán nem 
kell pavilon, 16,1%, hogy kilenc-tíz pavi-
lonra van szükség. (A kutatást az Urban 
Dialog Kft. végezte, 2092-en töltötték 
ki a kérdő ívet.) A legtöbben pékséget, 
zöldségest, papírkereskedést, virágost, 
kulcsmásolót, bisztrót szeretnének. Az 
Ecserivel kapcsolatban nem ez a kuta-
tás volt az egyetlen lehetőség a lakos-
sági beleszólásra: a tér leendő nevére 
érkezett javaslatok közül Mester Árpád 
kapta a legtöbb voksot. Az 1927–1992-ig 
élt építészt életútjának egyik fontos vo-
nulata a főváros lakótelepeihez köti, így 

a József Attila-lakótelep tervezőjeként 
is számontartják.

A Garten-terv központi eleme a te-
rület Ecseri út felé eső oldalára helye-
zett pavilonok, illetve az általuk köz-
refogott közösségi tér. Ennek fókusz-
pontja lenne a Fókák elnevezésű dísz-
kút. Kampfl József munkájának is külön 
története van. A pirogránit művet 1983-
ban állították föl a közeli Pest-Buda 
mozi előtt. A filmszínház bezárt, épüle-
tét a Magyarországi Görögök Országos 
Önkormányzata vásárolta meg kultu-
rális intézmény számára. A szobor így 
magánterületre került, ezért célszerű 
onnan áthelyezni, a téren találhatja 
meg méltó helyét.

Játékos, könnyed formáikkal, íves 
előtetőikkel a pavilonok lesznek a tér 
legmeghatározóbb, markáns elemei. 
Árva Péter, a Városfejlesztési, Innováci-
ós és Környezetvédelmi Bizottság elnö-
ke, a tervpályázat bírálóbizottságának 
tagja a kilencbenazelet.hu-ra tavaly ősszel 
írt cikkében elemezte a beérkezett hat 
munka közül díjazásban, megvételben 
részesülő hármat. Ott is megjegyezte, 
hogy a győztes mű koncepcionálisan 
kiváló pavilonjait fedő tetők épület-
szerkezet-tani és tartószerkezeti szem-
pontból nincsenek jól kidolgozva, ezt 
pótolni kell a részletes tervezés során.  
A pavilonok és tetők valóban változtak 
az első látványtervek óta, utóbbiak pél-
dául növényborítást kaptak.

A terv teljes akadálymentesítést 
ír elő, ez vonatkozik a pavilonok kö-
zött helyet kapó mosdóra is. Összetett, 
változatos növénytársulást hoz a térre, 
a meglévő fák közül az egészségeseket 
továbbra is megtartja. A vízgazdálko-
dásban is a ma korszerűnek számító 
elveket követi, az esővíz egy része nem 
a csatornába folyik, hanem a növények 
vízszükségletét megoldandó a zöld-
felületekre kerül majd. A helyszínen 
mindennek korlátai is vannak, hiszen a 
metró itt nem az Üllői út, hanem a tér 
alatt halad, a betonfödém korlátozza 
például az Üllői út felőli oldalon a fák 
gyökérzetét is. Kiemelt szempont volt 
a kerékpáros-barátság. A két keréken át-
haladókra és a biciklin ide érkezőkre is 
gondoltak, a térség több pontján is lesz-
nek támaszok.

A részletes tervezési munkák a vég-
ső fázisban vannak, még ebben az év-
ben indulhat a kivitelezés, és 2024 első 
felében lehet kész az új tér, tudtuk meg 
Pataki Mártontól, a Ferencvárosi Va-
gyonkezelő és Városfejlesztő Zrt. (FEV 
IX.) vezérigazgatójától.

Ha egy picit távolabb tekintünk, 
elmerenghetünk azon, hogy ez a köz-
lekedési csomópont lehetett volna-e 
még jobb, ha például a most befejező-
dő metrófelújítást is összehangolják a 
parkkal, és, mondjuk, a liftek kialakí-
tása is harmonizált volna a pavilonoké-
val. Ennél lényegesen nagyobb léptékű 
kérdés lehetett volna az ide elképzelt 
másik gyorsvasúti megálló, nevezete-
sen a déli körvasút Népliget állomása. 
A Garten Stúdió számolt is a vasút felé 
vezető gyalogos útvonallal. A baj csak 
az, hogy egyre kevesebb az esély ennek 
a vasútállomásnak a megépülésére, kü-
lönösen az eredeti elgondolás szerint, 
tehát a következő években. A kormány 
ugyanis – sok más beruházással együtt 
– ezt is felfüggesztette. Miről is van 
szó? A déli körvasút fejlesztésének cél-
ja, hogy Budapesten is létrejöjjön egy 
olyan városi és elővárosi gyorsvasút-
rendszer, amely Európa legtöbb nagy-
városában igen hatékony, metrószerű, 
de az agglomerációt is elérő közösségi 
közlekedési eszköz. A német területen 
elterjedt elnevezés szerint ennek az 
S-Bahn-hálózatnak lenne fontos állo-
mása a Népliget sarkán, ahol át lehetne 
szállni Budapest (és az ország) legfor-
galmasabb közlekedési vonalára, a 3-as 
metróra.

A déli körvasút fejlesztése finanszí-
rozási és közbeszerzési okokból jogilag 
külön projektekre oszlik, de funkcio-
nálisan szerves egységet képez Kelen-
földtől a Népligetig. Maga az Összekötő 
vasúti híd már elkészült, megépült a 
Duna fölött a harmadik vágány. A fő-
projektben épülne meg végig a harma-
dik (néhol a negyedik) vágány, és két új 
vasúti megálló az Infoparknál, illetve a 
Közvágóhídnál. Ez a beruházás sem áll 
jól, a kivitelezés nem indulhat, mert a 
bíróság kétszer is megsemmisítette a 
környezetvédelmi engedélyt. A harma-
dik megálló, a Népliget viszont külön 
projekt. Az, hogy leállították, nemcsak 
azt jelenti, hogy a ferencvárosiak és 
a kőbányaiak nem szállhatnak majd 
vonatra itt Dél-Buda, Észak-Buda, Ke-
let-Pest vagy éppen a Balaton felé, ha-
nem azt is, hogy az egész déli körvasút 
nem működhet úgy, ahogy eredetileg 
tervezték, nem járhatnak olyan sűrűn 
az elővárosi vonatok. A kapacitások nö-
vekedésének korlátot szab az is, hogy a 
– megint csak újabb projektben – Fe-
rencváros állomás területén tervezett 
vasúti híd beruházását is felfüggesztet-
te a kormány.

Kubinszky E. Judit

a látványtervekről 
parkosított térség 

néz ránk, a jelenlegi 
állapotnál sokkal 

több a növény 
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ÁRVA PÉTER, A PÁRBESZÉD–ZÖLDEK KERÜLETI KÉPVISELŐJE

„SZENVEDÉSSEL TELI CIKLUS VOLT”

Egy év múlva önkormányzati választások lesznek, ezért megkérdezzük  
a ferencvárosi képviselőket, mire készülnek, hogyan értékelik az eddigieket,  

és mi a véleményük különböző (város)politikai kérdésekről. Ezúttal  
Árva Péter, a Párbeszéd–Zöldek kerületi képviselője válaszol a 9-nek. 

9: Miért ellenezte az atlétikai stadiont?
Árva Péter: Komoly hiba volt enged-
ni, hogy megépüljön, bűn odaadni az 
egyik utolsó Duna-parti területünket. 
A miniszterelnök minden nyilatkozatá-
ban azt mondta akkor, hogy amit Buda-
pest nem akar, az nem épül meg. A pol-
gármester asszony eközben a képvise-
lő-testület háta mögött tárgyalásokba 
bocsátkozott a kormányzati vezetőkkel, 
és az akkori, a Fidesz-érából megörö-
költ főépítésszel – akit korábban több-
szörösen megvádolt korrupcióval is 
– közösen előállították azt a helyzetet, 
hogy engedjük megépülni a stadiont, 
de kérjünk érte jó sok mindent. Előt-
te hónapokon át azzal kampányoltunk 
Baranyi Krisztinával, hogy a stadion 
rossz. Aztán a rádióból tudtam meg, 
hogy hirtelen már jó. Lehet, hogy a 
kormány elvette volna a területet, de a 
lelkiismeretünk tiszta maradt volna. Az 

enyém az is maradt: egyedüliként én 
nem szavaztam meg.
 
9: Miért nem?  
ÁP: Bárhol lehetne: egy stadionnak nincs 
szüksége Duna-parti panorámára, hiszen 
úgyis középre néznek az emberek. Ta-
lálhattunk volna megfelelőbb helyszínt, 
például a rendező pályaudvar területén.
 
9: Ezzel kezdődött kettejük konfliktusa?
ÁP: A döntéseket a polgármester azóta is 
így gyártja le. Bejelenti a tévében, a kép-
viselő-testület pedig utólag értesül róla: 
vagy megszavazzuk, vagy javítgatunk raj-
ta, vagy leszavazzuk, de akkor Fidesz-bé-
rencek vagyunk.
 
9: Az Imre utca átnevezését Ligeti Györgyre 
miért nem szavazta meg?
ÁP: A védett utcanevek, mint az Imre 
utca is volt, azért azok, hogy ne csesz-

tessük őket. Sem párttársam, Karácsony 
Gergely, sem Baranyi Krisztina nem ér-
tette meg ezt a dolgot. Hazaszeretetet, 
hagyományőrzést, lokálpatriotizmust, 
ilyeneket tudnék sorolni az okok között.
 
9: Ligeti az egyik legjelentősebb 20. századi, 
világszerte elismert, magyar származású  ze-
neszerző. Nem érdemli meg?
ÁP: Dehogynem, sőt. Nem tiszteljük Li-
getit annyira, hogy egy rendes teret ne-
vezzünk el róla? Mi lett volna, ha a Bálna 
és a Közgáz közötti területet nevezzük 
el Ligeti Györgyről, ahogy javasoltuk? 
Úgy ment volna mindenki a BMC-be 
(Budapesti Music Center), hogy a Ligeti 
György téren szállt volna le a villamos-
ról. Nem méltóbb elnevezés, mint ez a 
három házból álló kis utcácska?

 9: Lemondásra is felszólította emiatt a pol-
gármestert.
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ÁP: Pontosabban azt mondtam, hogy 
akkor mondjon le, ha nem hajlandó 
vagy képes a képviselő-testület döntéseit 
végrehajtani. A döntésünk az volt, hogy 
kezdeményezze a fővárosnál az Imre 
utca védettségének visszaállítását, amit 
néhány hónappal korábban szüntetett 
meg a közgyűlés, és javasoltunk egy mél-
tóbb helyet. Nem kezdeményezte. Ez 
törvénysértés.
 
9: Párton belüli viszály is kialakult emiatt a 
főpolgármesterrel, aki az átnevezés előterjesz-
tője volt a fővárosi közgyűlésben?
ÁP: Nem. Én mindenben támogatom 
Karácsony Gergelyt, kivéve az Imre utca 
átnevezésében. De ez nem a Fidesz, hogy 
a pártfegyelem legyen az elsődleges.
 
9: Van még a kerületben Párbeszéd?
ÁP: Persze. Van egy tíz-húsz fős alapszer-
vezetünk. Kampányban kicsit többen, 
máskor kevesebben vagyunk.
 
9: Indul a 2024-es önkormányzati válasz-
táson?
ÁP: Ezt majd az alapszervezet dönti el. 
Én azért lettem képviselő 2019-ben, 
hogy a lakossággal, képviselőkkel, kor-
mányzó többséggel közösen, sok-sok vita 
eredményeként találjuk meg a közjót 
szolgáló konszenzusokat, kompromisz-
szumokat. Kötelességemnek érzem foly-
tatni, de ez egy szenvedéssel teli ciklus 
volt, én nem ilyen képviselőségre számí-
tottam. Rettenetesen nehéz, sőt lehetet-
len együttműködni a polgármesterrel.
 
9: A Párbeszéd Baranyi Krisztinát fogja tá-
mogatni polgármester-jelöltként?
ÁP: A budapesti polgármesterek bent 
vannak a közgyűlésben, ezért Karácsony 
Gergelynek jelentős szava van abban, 
hogy kit szeretne látni ott, ha meg-
választják: a polgármester támogatói 
fentről jönnek, nem lentről. A kerület-
ben nincs alapszervezet, amely Baranyi 
Krisztinát támogatná 2024-ben. Támo-
gatja őt az LMP, amely nem létezik, tag-
sága sincs a kerületben, és a Momentum 
felső vezetése is, a helyi képviselőik és 
tagság megkérdezése nélkül. És van a 
Kutyapárt, amelynek nincsenek alap-
szervezetei.
 
9: 2019-ben Baranyi igen nagy többséggel 
nyerte meg a választást.
ÁP: Szinte ugyanannyi szavazatot kap-
tam százalékos arányban a 4. körzetben, 
mint a polgármester asszony a kerület-
ben, ráadásul ugyanazzal a Bácskai Já-
nossal szemben, aki egyéni körzetben is 

indult. Egy zsák krumpli is megnyerte 
volna ezt a választást 2019-ben a Ferenc-
városban, ha ellenzéki színekben indul.

9: Jó módszer lehet ismét az előválasztás? 
ÁP: Legitimitást ad minden szereplő-
nek. De ne felejtsük el, hogy a DK és a 
polgármester rossz viszonya onnan 
datálódik, hogy a 2019-es előválasztási 
megállapodásban foglaltakat a polgár-
mester egyoldalúan felrúgta. Az elővá-
lasztás szerződésébe bele volt foglalva, 
hogy a DK alpolgármestert ad, ami nem 
történt meg. De az is hallatlan, hogy az 
ellenzéki pártok közül a legtöbb kép-
viselővel rendelkező Momentumnak 
nincs alpolgármestere.
 
9: Miért nem szavazta meg, hogy Ferencvá-
ros testvérvárosi megállapodást kössön Bu-
csával?
ÁP: Mert ez is a konszenzuskeresés teljes 
hiányáról szólt. Lehet valakit úgy a test-
vérünkké fogadni, hogy a család közel 
fele ezt nem akarja? Egy polgármester-
nek az egész kerületet kell képviselnie, 
nem csak az őt támogatókat.
 
9: A jelenlegi magyar állapotok között Bara-
nyi ezzel fontos gesztust tett. 
ÁP: A testvérváros amúgy is üres és 
pusztán jelképes fogalmának a teljes ki-
ürítéséhez vezet, ha az éppen aktuális 
politikai pillanat hatására hozunk ilyen 
döntéseket, amit aztán a következő kép-
viselő-testület lehet, hogy vissza is von, 
mert nem konszenzussal született meg. 
Küldjünk támogatást, fogadjunk bucsai 
gyerekeket, adjuk meg nekik, amit test-
vérvárosként megadhatunk, és a folya-
mat végén lehet testvérvárossá fogadni 
őket – ezt mondtam a testületi ülésen is. 
 
9: Tagja még az Új Pólus frakciónak, amely-
nek korábban frakcióvezetője is volt?
ÁP: Nem. Egy évre választottak meg, 
sok éves vezetői tapasztalataim miatt, de 
a Momentum négy tagot adott a frakci-
óba, a Párbeszéd meg csak egyet, így Ta-
kács Krisztián átvette a frakció vezetését. 
Később kiléptem a frakcióból is.

9: Miért?
ÁP: Frakcióvezetőként nagyon sok erőfe-
szítést tettem azért, hogy konszenzusok 
alakuljanak ki a két ellenzéki frakció kö-
zött, és nagyon sok ügyben találtunk is 
közös, jó megoldásokat. A polgármester 
és a Momentum között kialakult konflik-
tusokban is igyekeztem közvetíteni, 
megértetni a városvezetés szándékait. Ez 
azonban egy idő után felőrölt, és Reiner 

Rolanddal (LMP) együtt minden csin-
nadratta nélkül kiléptünk a frakcióból. 
Talán furcsán hangzik, hogy a mai napig 
a városvezetés nagyon sok előterjeszté-
sét támogatom, megszavazom, sokszor 
egyedüliként a képviselő-testületből.
 
9: A városfejlesztési bizottság elnökeként mit tart 
az eddigi négy év legnagyobb eredményének?
ÁP: Elvesztegetett négy év volt. Még azt 
a kötelező munkát sem fejeztük be, hogy 
a Fidesz által hozott rossz városfejlesztési 
döntések, túlépítések és más hibák lehe-
tőségét megszüntessük, nemhogy egy új, 
zöld, fenntartható városfejlesztési kon-
cepciót raktunk volna le.
 
9: A városfejlesztési bizottság nem tud ilyen 
koncepciót letenni?
ÁP: A bizottság egy döntéshozó szerv. 
A főépítész feladata lenne, hogy a kon-
cepciókat előkészítse, kidolgozza. De az 
elmúlt négy évben öt főépítészünk volt: 
így városfejlesztésről nem lehet beszélni.

9: Milyennek szeretné látni Ferencvárost 
2050-ben?
ÁP: Olyannak, ahol le lehet sétálni a Du-
na-partra, nem vágja el az átjutást a HÉV, 
nincs tízemeletes házakkal beépítve a 
Duna-part. A Duna az egyik legfonto-
sabb éltetője ennek a városnak. Szeret-
ném, ha feleennyi autó lenne. Nagy csa-
lódás volt számomra, hogy még a legelső 
testületi ülésen klímavészhelyzetet hir-
dettünk a főváros mintájára, ám Reiner 
Roland apró projektjein kívül nagyon 
kevés valósult meg ebből. Ha komolyan 
vennénk a klímavészhelyzetet, akkor 
egész utcákat újítottunk volna fel úgy, 
hogy a parkolók közé fákat ültetve olyan 
élhető mikroklímát teremtünk, ami elvi-
selhetővé teszi a klímaváltozás hatásait.
 
9: Fontolgatja, hogy induljon a polgármesteri 
székért a 2024-es választáson?
ÁP: Nagyon remélem, hogy lesz alkal-
mas demokratikus jelölt, és nem kell 
ezen gondolkodnom.

 

ÁRVA PÉTER (45)

Végzettsége szerint építészmérnök. 2014-
ben lépett be a Párbeszédbe, azóta ott 
politizál. 2019 óta a Ferenc tér környéki 
4. számú választókerület egyéni önkor-
mányzati képviselője, a Környezetvé-
delmi, Városfejlesztési és Innovációs 
Bizottság elnöke. A Ferencvárosban szü-
letett, jelenleg is itt él. 
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KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉS

DÉL-KOREÁTÓL 
A HALLER UTCÁIG

A tömbrehabilitáció felgyorsításának érdekében az, aki visszaadja az 
önkormányzati tulajdonú bérlakását, jelentős pénzbeli térítésben részesül 

majd. Emelkedik az önkormányzat által nyújtott szociális támogatások összege, 
Ferencvárosnak pedig nem lesz szöuli testvérkerülete. Összefoglaló.

Légkondicionálás

A nyár utolsó képviselő-testületi ülése 
szó szerint megizzasztotta a jelenlévő-
ket: a gyűlés szünetekkel együtt közel 
tízórásra sikeredett, és rekordmeny-
nyiségű, harmincöt napirendi pon-
tot tárgyaltak, közben pedig tombolt 
a forróság. Szóba is került, miért nincs 
légkondicionálás a polgármesteri hiva-
talban, hiszen így nem is a képviselők, 
sokkal inkább a teljes munkaidőben ott 
tevékenykedő hivatali dolgozók mun-
kakörülményei nehezülnek meg. A pol-
gármester tájékoztatása szerint azért 
nincs hűtés, mert az épület elektronikai 
hálózata nem bírná el.

Lépcsőház

Napirend előtt ismét szóba került az ön-
kormányzat legfontosabb programja: a 
tömbrehabilitáció, és ehhez szorosan 
kapcsolódva a Haller u. 54. leszakadt 
hátsó lépcsője is. Baranyi Krisztina azt 
vetette Kállay Gáborné (Fidesz–KDNP) 
szemére, hogy folyamatosan a Haller 
54.-be jár az életveszélyes körülmények-
kel riogatni a lakosokat, ám amikor 2019 
előtt alpolgármester volt, és az érintett 
körzetben helyi képviselő, épp ők nem 
végezték el a szükséges statikai vizsgá-
latokat a házon. Történt ugyanis – foly-
tatta a polgármester –, hogy 2016-ban 
szintén leszakadt a ház hátsó lépcsőjé-
nek a pincétől az első emeletig tartó ré-
sze (idén áprilisban egy fenti szint om-
lott le), de a Fidesz csak a már leszakadt 
részre rendelt statikai vizsgálatot, seho-
va máshova az épületben. A vizsgálatot 
lefolytató szakértő mindenesetre egyér-
telműen beleírta a jelentésbe, hogy mi-
vel a lépcső többi részei is ugyanabból 
az anyagból épültek, azok is veszélyesek, 
a Fidesz ennek ellenére nem tett sem-
mit, hogy megóvja a lakókat. Kállay Gá-

borné szerint a mostani önkormányzatnak kellett volna már régen kiköltöztetnie a 
Haller 54. lakóit, és nem érti, miért helyezték hátrébb a tömbrehabilitáció sorrend-
jében a házat. 

Lelépési pénz

Az előző testületi ülésen is fontos pontként tárgyalták, hogy az önkormányzat üres 
lakásállományának bővítése érdekében úgynevezett lelépési pénzzel ösztönöznék 
a tehetősebb, de még mindig önkormányzati bérlakásban élő ferencvárosiakat, hogy 
ha képesek rá, piaci alapon oldják meg a lakhatásukat. Ezúttal a visszaszolgáltatott 
lakásért adott összeget növelte az önkormányzat. Sok ötletelés és módosítás után 
végül – egyelőre csak első fordulóban – azt szavazta meg a testület, hogy négyzet-
méterenként 650 ezer Ft lesz a pénzbeli térítés egységes összege. 

Sportcsarnok

Hosszas vita zajlott arról a még a Bácskai-féle önkormányzat alatt kötött szerző-
désről is, amely szerint a Ferencvárosi Vasutas Sportkör sportcsarnokot építhet a 
Ferencvárosi Sport Általános Iskola és Gimnázium udvarára, s ha a létesítmény elké-
szül, napi öt órában használhatják a diákok. A jelenlegi városvezetés nem elégedett 
a szerződés tartalmával, azt szeretnék, hogy a ferencvárosiak szélesebb körben ré-
szesüljenek a csarnokhasználat örömeiből, de mivel a szerződés már évekkel ezelőtt 
életbe lépett, jogilag bonyolult a helyzet. Végül abban egyeztek meg, hogy szeptem-
berre kidolgozzák, milyen mozgástere van az önkormányzatnak, hogy valami ked-
vezőbb megegyezést alakítsanak ki.
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Az asztal körül az előtérben: Mezey István és Kállay Gáborné (Fidesz–KDNP), középen  
a polgármester és alpolgármesterei, szemközt Jancsó Andrea és Mátyás Ferenc (Momentum)
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Támogatások

Jelentősen, 15-20 százalékkal fognak nőni az önkormányzat által nyújtott támoga-
tások: ezek közé tartoznak többek között a lakbérre, lakásfenntartásra, gyógyszerre, 
gyermekvédelemre vagy jövedelemkiegészítésre szánt összegek. A rekordmagas 
élelmiszerinfláció miatt ugyanakkor meg kellett emelni a ferencvárosi gyermektá-
borok díjait, így a balatonlellei táborba elutazni idén már több mint kétszer annyiba 
kerül, mint tavaly.

Távol Tongdzsaktól

Érdekes vita kerekedett abból, hogy Ferencváros megvizsgálja-e, milyen együttmű-
ködést tud kialakítani Dél-Korea fővárosa, Szöul Tongdzsak nevű kerületével. Bara-
nyi elmondta, hogy ezt nem ő kezdeményezte, hanem a dél-koreaiak keresték meg, 
és egyértelműen nyitott lenne rá, ám a képviselőkben kételyek merültek fel. Töb-
bük zavarosnak tartotta magát az előterjesztést is, de volt, aki csak azt nem értette, 
mit akarhat Ferencvárostól egy olyan távol-keleti metropolisz, amelyben annyian 
élnek, mint összesen Magyarországon, a technológiai fejlettsége pedig jelentősen 
túlszárnyalja a magyarországit. Végül a sok tartózkodás miatt elutasították a kezde-

KÁCSOR ZSOLT

A múlt havi számunkba Pofonok, hasba rúgások és egyéb 
viccek címmel írtam egy szösszenést arról, hogy milyen vic-
ces a kormányfő fenekéből bátran ordító szennymédia írá-
sait olvasni. Akkor a valahai, színvonalas Magyar Hírlap nevét 
kisajátító, újságnak látszó termék egyik „cikkét” ajánlottam 
figyelmükbe, most pedig a Magyar Nemzet című egykori ní-
vós-neves lap nevét bitorló Magyar Nemzet írásán röhögtem 
nagyot. 

A  „lap” ugyanis Életveszélyes állapotok a Baranyi Krisztina 
vezette Ferencvárosban címmel riogatta az olvasóit egy olyan 

„cikkben”, amely arról igyekezett meggyőzni az ország közvé-
leményét, hogy mivel egy Drégely utcai önkormányzati bérház 
évek óta nem használt hátsó lépcsőházában több lépcsőfok is 
elmozdult – sőt: billeg!!! –, a Baranyi által vezetett kerületben az 
emberi élet mint olyan teljes egészében veszélyben van.

Nem szeretném bagatellizálni a problémát, elvégre az ön-
kormányzatnak valóban kötelessége rendben tartani a bérhá-
zait – de azon azért egészen jót lehet röhögni, hogy néhány 
billegő (!!!) lépcsőfok esetét a szennymédia az említett címen 
tálalja. 

El sem merem képzelni, hogy mit írna a nevezett „újság” 
munkatársa, ha az orosz–ukrán frontról kellene tudósítania. 
Ha a „Magyar Nemzetnél” kiveri a biztosítékot néhány billegő 
(!!!) lépcsőfok egy olyan épületrészben, amely évek óta le van 
zárva, mit írna szegény „újságíró” az orosz bombákról, amelyek 
ukrán gyerekeket ölnek meg?

Az életveszélyes lépcsőfokok alapján a fideszes Gégény 
Péter le is vonta a következtetést: „Baranyi Krisztina és az őt 
támogató pártok belebuktak a kerület vezetésébe, az elmúlt 
négy év bebizonyította, hogy nem alkalmasak a feladatra.”

Azt vajon mikor veszi észre Gégény Péter, hogy Orbán Viktor 
és az őt támogató pártok belebuktak az ország vezetésébe, 
és az elmúlt tizenhárom év bebizonyította, hogy nem alkalma-
sak a feladatra?

Megmondom: soha. Orbán Viktor fenekéből ugyanis nem 
látszik a valóság. 

Pontosabban a kormányfői farpofák közül a valóságnak 
csak egy bizonyos részlete látszik – de hogy az milyen tartalom-
mal van megtöltve, már le sem merem írni. 

KORMÁNYFŐI 
FARPOFÁK KÖZÜL 
A VILÁG

„HA A »MAGYAR NEMZETNÉL« KIVERI 

A BIZTOSÍTÉKOT NÉHÁNY BILLEGŐ (!!!) 

LÉPCSŐFOK  EGY OLYAN ÉPÜLETRÉSZBEN, 

AMELY ÉVEK ÓTA LE VAN ZÁRVA, 

MIT ÍRNA SZEGÉNY »ÚJSÁGÍRÓ« AZ 

OROSZ BOMBÁKRÓL, AMELYEK UKRÁN 

GYEREKEKET ÖLNEK MEG?”

VÉLEMÉNY

ményezést, így Ferencváros bukott egy 
potenciális testvérvárosi kapcsolatot.

Utcai könyvszekrények

Takács Krisztián (Momentum) kezde-
ményezésére elindul Belső-Ferencváros 
akadálymentesítési és forgalomcsil-
lapítási terve, Mátyás Ferenc (Momen-
tum) indítványára pedig a használaton 
kívüli telefonfülkéket utcai könyvszek-
rényekké alakítják. Emellett Reiner Ro-
land alpolgármesternek két előterjesz-
tését is megszavazták: kibővítik a Mol 
Bubi pontokat, illetve a közbiztonság 
megőrzésének érdekében a Haller park 
közvilágítását ezentúl az önkormány-
zat biztosítja majd.

 Kiss Soma
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A NER-NÉL MARADNAK AZ ELEFÁNTFÜLEK

SZERZŐDÉSHOSSZABBÍTÁS 
AZ ÉJI HOMÁLYBAN

„Nem gondoltam volna reggel, hogy a DK lesz ma az egyetlen mögöttem álló 
párt abban, hogy megakadályozzuk a NER érdekeinek kiszolgálását a fővárosi 
közgyűlésben” – írta ki Facebook-oldalára a testület május végi ülése után a 

ferencvárosi polgármester, aki amúgy kiváló viszonyt ápol a főpolgármesterrel. Bár 
az ülésen sikeresen megakadályozták a szerződéskötést, az öröm nem tartott sokáig: 

Orbán Viktor pár nap múlva személyesen avatkozott be, és a háborús vészhelyzet 
végéig meghosszabbította az inkriminált szerződéseket. De miről is van szó?

Baranyi Krisztina és hat DK-s polgármester ellenszavazata miatt nem támogatta a 
Fővárosi Közgyűlés Karácsony Gergely főpolgármester előterjesztését, amely szerint 
újabb tíz évig Garancsi István NER-közeli vállalkozó cége, az ESMA Zrt., valamint egy 
Pintér Sándor belügyminiszter érdekeltségébe tartozó vállalkozás, a Sys IT Network 
Zrt. kapja meg a fővárosban található 44 ezer, lámpaoszlopokra függesztett reklám-
hely, az úgynevezett elefántfülek és más közterületi reklámfelületek értékesítési jogát. 
Korábbi szerződésük ugyanis május 31-én lejárt. Baranyi felszólalásában főleg azt ki-
fogásolta, hogy az utóbbi cég annak a Sys IT Services Kft.-nek a jogutódja, amelyet 
számlagyár működtetésével és 4 milliárd forintnyi károkozással vádolnak, és korábbi 
vezetői jelenleg is letartóztatásban vannak.

Ezek után Orbán Viktor az ESMA szerződését a lejárta előtt nagyjából egy órával, 
az éjszaka közepén meghosszabbította, a háborús vészhelyzetre hivatkozva.

Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes Fiala János rádióműsorában azt mondta: 
a főváros vezetése sejtette, hogy ha nem adják át maguktól a saját (illetve fővárosi 
cégek) tulajdonában álló oszlopok bérleti jogát, amit a főváros által szabott, a je-
lenleginél előnyösebb feltételek mellett lehetett volna megtenni, akkor a kormány 
egyszerűen elveszi őket.

Baranyi szerint a fővárosnak az Al-
kotmánybírósághoz kell fordulnia, és 
minden jogi és politikai eszközt be kell 
vetnie, hogy ne vehesse el a kormány 
ezeket a reklámfelületeket, amelyek-
nek fontos szerepük lesz a jövő évi vá-
lasztási kampányban is. Az értékesítési 
jogokra vonatkozó szerződés ugyanis 
egy magáncég és a főváros között jött 
létre, amihez a kormánynak nincs sem-
mi köze. „Ha Karácsonyék átengedik 
Garancsiéknak a főváros legértékesebb 
reklámfelületeit, azzal befekszenek a 
NER-nek” – fogalmazott a polgármes-
ter a 444-nek, főleg, hogy a Simicska-fé-
le hirdetőoszlopok már így is „Mészáros 
Lőrinc” egyik cégénél vannak.

– 9 magazin –

A PDSZ ügyvivője, Komjáthy Anna la-
punknak is eljuttatott közleményében 
kifejti, hogy a tanárok és iskolák át-
szervezése nem a tiltakozások elleni 
bosszúállást szolgálja, hanem egy nyil-
vánvalóbb problémát, a kínzó tanárhi-
ányt hivatott elleplezni. Ellentmondás 
ugyanakkor, hogy pozitív gesztusokkal 
nem próbálják a tanárokat a pályán tar-
tani, hanem így kívánják az önállóan 
gondolkodó, érdekeikért és értékeikért 
kiállni képes tanárokat „kitakarítani” 
a magyar iskolákból, hogy kizárólag a 
kormány ideológiáját és propagandá-

ját szajkózók maradjanak a katedrán. 
Éppen mint a hatvanas, hetvenes, kora 
nyolcvanas években, a Kádár-korszak-
ban.

A kormány részéről szinte semmi-
ben nem engedtek a rendelkezések 
tervét kritizálóknak, akik a maratoni 
parlamenti vita alatt is tüntettek a Kos-
suth téren. Rengeteg tanár mondott föl 
már eddig is a törvény számukra nega-
tív hatásai miatt. Arról, hogy kit hogyan 
érint a jogszabály-módosítás, alapos 
összefoglaló található itt: statusztor-
veny.hu/hogyan-erint

ELFOGADNI KÉSZÜL A PARLAMENT AZ OKTATÁSI JOGSZABÁLYT 

TÖRVÉNYTŐL SÚJTVA

Mikszáth Kálmán és később Ady Endre korában volt a politikai ellenzéknek az az egy 
eszköz a kezében, hogy „szétbeszéljék” a parlamenti üléseket.  

Az ellenzéki képviselők jobb híján ehhez folyamodtak a parlamentben  
a június 16-ról 17-re virradó éjszakán reggel hét óráig, hogy lehetetlenné 

tegyék a többnyire „bosszútörvénynek” hívott jogszabály megszavazását.
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HŰSÍTŐ ZÖLDSÉGEK A GANGON

FÜGGŐFOLYOSÓKERT

Ki gondolta volna húsz évvel ezelőtt, hogy lesz, aki epret és mángoldot termeszt 
a városi ház körfolyosóján, és nemcsak azért futtatja fel a gang falára az uborkát, 
hogy savanyúságot készítsen belőle, hanem hogy a klímagyilkos légkondicionáló 

helyett a zöld növények adjanak enyhet az egyre melegebb nyarakon? 

Ferencvárosi körfolyosós ház negyedik 
emeletén él Lőrinczi István a családjá-
val. Három évvel ezelőtt gondolt egyet, 
és létrehozta a kerület első gangkertjét, 
ahol a rengeteg gyógynövény és fűszer-
növény mellett épp érik az eper, szüre-
telni lehet a sóskát, spenótot, és rövide-
sen a krumplit is.

Lőrinczi szerint sokkal izgalmasabb 
dísznövények helyett ehető növényeket, 
valamint fűszer- és gyógynövényeket 
termeszteni, hiszen mennyire jó kiha-
jolni az ablakon, és a kinti ládából csi-
pegetni a friss epret, vagy letépni egy 
kis mángoldot a reggelihez! „Nagyon 
szépek a dísznövények, de gyönyörűek 
az ehető növények is, és még hasznot is 
termelnek a gazdájuknak” – mondja.

Sok olyan növény van, amelyik nem 
igényel különösebb gondozást, nem kell 
neki mély talaj vagy épp teljes napos tá-
jolás: így a menta, a citromfű, a petre-
zselyem, a paradicsom, a sóska, a spenót 
és számtalan más növény is sikerrel ül-
tethető a gangra a ládákba. Az oregánó, 
a kakukkfű vagy a zöld koriander picit 
kényesebb, de hihetetlenül finom.

Lőrinczi ötvenféle növényt term-
eszt hat négyzetméteren. Az általa ala-
pított Perma Gang Project tevékeny-
sége azért bonyolultabb, mint a virág-
ládák kihelyezése, így folyamatosan 
oktatja is, miként lehet valakinek városi 
környezetben „ehető kertje”. A speciá-
lisan összeállított ládákhoz szükséges 
az esővizet gyűjtő önöntöző rendszer, 
amely napenergiával működtethető. 
Tartozik hozzá két gangtavacska is, 
amelyekből különleges csőrendszeren 
keresztül búvárszivattyú viszi időnként 
a vizet a magasba, hogy onnan csepeg-
tesse végig fentről a terményeket. Aki 
szívesen tanulna minderről, annak ér-
demes a projekt Facebook-oldalát fel-
keresnie.

Persze a virágoknak is van helyük a 
körfolyosós kertben, de érdemes olya-
nokat választani, amelyek vonzzák a 
beporzókat – hívja fel a figyelmet a 

gang kertész. A világon a porzó fajok 
veszélyben vannak, így nemcsak a ter-
mészetes közegükben, de a városokban 
is kell értük tenni. A negyedik emeleti 
kertbe már ellátogattak három méhfaj 
példányai, amelyeknek érdemes lakhe-
lyet is építeni, egy darázsfaj is feltűnt, 
sőt láttak szöcskét is. Lőrinczi több ker-
tet is létrehozott már, és két óvodával is 
kapcsolatban áll, a gyerekekkel közösen 
kertészkednek.

Ha a gangon kevés a fény, az sem 
zavarja a salátaféléket, például a madár-
salátát, a tépősalátát, a rukkolát, a men-
tát, a petrezselymet, a spenótot, de a 

man goldot sem, legföljebb nem lesznek 
olyan nagyok a levelei.

„A világjárvány óta egyre többen ker-
tészkednek otthon, egyre nyitottabbak 
az emberek erre. Nemrégiben szervez-
tünk egy konferenciát a városi zöldítés és 
a klímaváltozás kapcsolatáról, amelyre 
gyorsan elfogytak a helyek” – jegyzi meg.

Felvetődik a kérdés, hogy mit szól-
nak mindehhez a szomszédok. „Örül-
nek” – feleli Lőrinczi, az elmúlt években 
mindenki támogatta őt ebben, sőt néhá-
nyan azt is kérték, hogy terjeszkedjen 
feléjük, hisz nekik is üdítő a zöld látvány.

Bilkei-Gorzó Borbála

ESŐVIZET A RENDSZERBE!

Budapesten továbbra is 513 mm csapadék esik évente, csak míg régen ez időben 
eloszlott, sok permetező eső volt, addig mostanában hatalmas zivatarokkal, egy tö-
megben esik le a víz, majd jön a kínzó szárazság. Lőrinczi szerint az esővizet kellene 
használni a városokban is, ehhez azonban a vízgyűjtőrendszerek átgondolására és a 
jogszabályok módosítására lenne szükség. A klímaváltozás ugyanis jelen van, alkal-
mazkodnunk kell hozzá: a helyzet már soha nem lesz olyan, mint régen volt. 
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Mind klimatizáló, porfogó hatása, mind 
pedig a földi élet lényegét jelentő biodi-
verzitás erősítése szempontjából a ma 
ismert egyik legjobb módszer a zöldí-
tésre a gyorsan növő városi minierdők, a 
Miyawaki-erdők telepítése. A metódust 
a 70-es években találta föl és indította 
útjára Miyawaki Akira japán kertész, aki 
élete során ezernél több ilyen minierdőt 
telepített. A módszer lényege, hogy a 
valóságos erdők talajviszonyait, össze-
tett és sűrű növényi rendszerét hozza 
létre, mikorhiza gombák adalékának se-
gítségével a jellegzetes, intenzíven kom-

munikaló gyökérhálózatát alakítja ki.  
A négyzetméterenként három-négy ős-
honos fa és/vagy cserje sűrű elhelyezése 
miatt a növények robbanásszerűen tör-
nek a fény felé, ezért növekedésük igen 
látványos. A módszer Magyarországra is 

megérkezett, országszerte mintegy tu-
catnyi ilyen komplex ökológiájú mini-
erdő jött létre. Közülük tízet a 10 millió 
Fa országos közössége telepített Bajától 
Budapestig sokfelé. 

Kevésbé ismert, hogy Ferencváros, 
ahol immár négy helyszínen indult fej-
lődésnek minierdő, valóságos nagyhata-
lom e téren. Minierdő cseperedik már a 
Boráros tér hídra felhajtó kanyarjában a 
Lónyay utcánál, a Lenhossék utcában, a 
Rákóczi híd lábánál és legújabban a Ha-
tár út – Soroksári út sarkán lévő benzin-
kút mellett. Eddig létrehozott négy mi-

a valóságos erdők 
talajviszonyait, 

összetett és sűrű 
növényi rendszerét 

hozza létre

FERENCVÁROSI MINIERDŐK

A MIYAWAKI-NAGYHATALOM

Még ma sem tudatosult kellően széles körben, hogy a városi zöldítés a települések 
jövőbeni életben maradásának záloga. Sok, a mostaninál is sokkal több növényt 

kell(ene) ültetni ahhoz, hogy a már beindult globális felmelegedés okozta 
környezetváltozás ellenére a városok a következő évtizedekben is élhetők 

maradjanak. A 9. kerületben erre törekszenek a Miyawaki-erdők ültetésével.

A Boráros téri első Miyawaki-erdő még csak egyéves, de 
már látszik rajta a módszer hatása: sok helyen csaknem 

háromméteresek a facsemeték
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nierdejével Ferencváros európai szinten 
is jelentős eredményt tud felmutatni.  
A 10 millió Fa Alapítvány a Miyawaki -
erdők ültetése mellett végzett már par-
kosítást is a kerületben, a Madaras József 
parkban, legutóbb pedig a Budapest 
Bike Maffiával közösen alakították „ehe-
tővé” a fóti úti hajléktalanszálló kertjét 
sok új növény elültetése révén. 

A 9. kerületi Miyawaki-erdők létre-
hozásában elengedhetetlen volt az ön-
kormányzat együttműködő hozzáállása, 
elkötelezettsége a progresszív kerté-
szeti megoldások iránt, köszönhetően 
a program idején aktív főkertésznek, 
Cserna Hajnalnak is, illetve számos üz-
leti partnernek, akik a maguk eszköze-
ivel szálltak be a minierdők megvaló-
sulásába. Ilyen a sok ponton proaktív 
Zwack, az elektromos közösségi közle-
kedést serkentő GreenGo vagy a One 
Tree Planted nemzetközi faültető szer-
vezet, és jelentős szerepet kapott a 10 
millió Fa swimathlonos gyűjtése is.

A Miyawaki-erdő koncepciója elin-
dult magyarországi hódító útjára, Fe-
rencváros pedig remélhetőleg megőrzi 
az elsőségét a kertészetileg leginnovatí-
vabb önkormányzatok között.

Bojár Iván András
a 10 millió Fa közösség vezetője

ZÖLDÍTETT KERÜLET

Az elmúlt években számos zöldítési 
programot vitt végbe az önkormányzat 
a kerületben a négy Miyawaki-minier-
dő telepítése mellett is: az alábbiakról a 
környezetvédelem június 5-i világnapja 
alkalmából számolt be az önkormány-
zat a Facebook-oldalán.

• Egynyári ültetések helyett évelő 
ágyásokat hoztak létre a kerület 
több pontján.

• 2022-ben közel százezer növényt 
ültettek ki a ferencvárosi közterü-
letekre.

• Madárbarát, klímabarát és ökológi-
ai ösvények épültek.

• A József Attila-lakótelepen csapa-
dék-visszatartó esőkertet hoztak 
létre, amely az ország első önkor-
mányzati esőkertje.

• Sétálóutcákat, zöld megállókat ala-
kítottak ki.

• Elkészültek a Kiserdő Távíró u. – 
Távíró köz – Illatos árok által köz-
rezárt területének erdőművelési 
munkái is.

• Pályázatokat írtak ki a zöldítés ér-
dekében, a Zöld fal pályázatra július 
20-áig még lehet jelentkezni (lásd: 
ferencvaros.hu/palyazatok).
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Minierdő-ültetés előtt 
a Rákóczi híd pesti hídfőjénél

Az Aszódi úti 
hajléktalanszállónál „ehető 
kertet” ültettek az aktivisták 
az ott lakók részvételével. 
Számukra terem majd 
a gyümölcs, és ők is 
gondozzák a kertet

Jókedv és tömeg a Rákóczi híd melletti 
minierdő ültetésén

A Soroksári – Határ út sarkán. 
A forró városi zónákat csak növényekkel 
lehet hűteni
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„A kedvencünk az volt, amikor végre felvették a telefont, hogy már nincs több sza-
bad időpont. Így a következő hétfőn újra kellett próbálkoznunk. A lényeg, hogy épül 
az új szárny, ahova szintén nem fogunk bejutni, vagy csak nagyon nehezen.”

„Ma hívtam őket ultrahang miatt. 7:32-kor az első csörgetésre felvette egy vég-
telenül kedves úr, aki hagyta, hogy válogassak az időpontok között. Ugyanakkor 
vérvételre majdnem másfél hónapra tudtam csak időpontot foglalni.”

„A nőgyógyászaton az orvos nem tudta megmondani, hol végeznek emlő-MRI-t. 
Derítsük ki mi, feküdjünk rá a telefonra.”

Ilyen és ezekhez hasonló kommentek olvashatók a kerületi Facebook-csoport-
ban, a betegek a Mester utcai rendelőnek az utóbbi egy-két évben tapasztalt hiá-
nyosságairól is beszámolnak. Amely hiányosságok többségükben az ultrahang-, a 
mammográfiai és a bőrgyógyászati vizsgálatokat érintik. Vagy legalábbis érintették 
mostanáig. 2021 elején maga az önkormányzat végeztetett reprezentatív közvéle-
mény-kutatást a Mediánnal (a 2021. februári számban adtunk hírt erről); ennek ered-
ménye szerint a ferencvárosiak csaknem fele a helyi egészségügy megreformálását 
tartja a legsürgetőbbnek. 

A kormányzati egészségügy-fejlesztő programból a 2019-es önkormányzati vá-
lasztásig a 9. kerület kimaradt. Végül mégis sikerült megegyezni, aminek eredménye-
ként a kerület – cserébe az atlétikai stadionért, amely a kerülettel kötött megállapodás 
szerint a későbbiekben köz- és szabadidőparkká alakul – (lásd 2021. áprilisi számunkat) 
5,6 milliárd forintot kapott. A 2020. október végén elindult fejlesztés azonban – amely 
nagy értékű gépek, így a CT-, a mammográfiai és a csontsűrűségmérő berendezés be-
szerzésén túl magában foglalja a FESZ-rendelő (Ferencvárosi Egészségügyi Szolgál-
tató Közhasznú Nonprofit Kft.) új, ötemeletes épületének tervezését és kivitelezését 
is – nem bizonyult zökkenőmentesnek. 

Az intézmény helyzetét a járvány 
nagyban nehezítette: 2021. április ele-
jén a rendelőnek – noha ezt megelőző-
en a kormányhivataltól ezzel ellentétes 
utasítást kaptak – mindössze egy napja 
volt arra, hogy átálljon az oltópontok 
működtetésére, a járvány harmadik hul-
lámában pedig orvosokat és szakdolgo-
zókat vezényeltek át kórházak covidosz-
tályaira. A gépek (elsősorban a mammo-
gráfiai berendezés) beszerzése is hosz-
szú hónapokat késett. Bár első körben 
megtörtént a női betegek átirányítása a 
Józsefvárosi Szent Kozma Egészségügyi 
Központba, többen is arról panaszkod-
tak, hogy az új gép beszerzéséig – ami-
vel kapcsolatban először 2023 júliusá-
ról, később viszont már szeptemberéről 
szóltak a hírek – a telefonos koordinátor 
akkor sem adott két évnél korábbi idő-
pontot, ha jelezték neki, hogy esetükben 
a magas kockázati tényező ezt minden-
képpen szükségessé tenné.

„Két éve nem végez mammográfiás 
vizsgálatot a FESZ! Ez hogyan történ-
het meg? A tulajdonos önkormányzat-
nál van forrás mindenre, erre nincs?” 
Ez a komment – ugyanebből a csoport-
ból – szintén nem minden előzmény 
nélküli. Idén márciusban ugyanis nagy 
port kavart, hogy a kormány, ameny-
nyiben a helyi testület támogatja, „a 
hatékonyság növelésének érdekében” 
államosítaná a jelenleg önkormányzati 
tulajdonban lévő járóbeteg-ellátó in-
tézményeket. Tenné mindezt elsősor-
ban arra hivatkozva, hogy a rendelők 
fenntartása az önkormányzatok részé-
ről csupán önkéntes feladat (a 2023. 
májusi számban írtunk erről). Ferencváros 
képviselő-testülete azonban a március 
28-ára összehívott rendkívüli ülésen a 
fenti felvetést elutasította: a FESZ-ren-
delő így továbbra is önkormányzati 
kézben maradt. 

A szakrendelői ellátás problémái 
egyelőre csak részben oldódtak meg: 
működik ugyan az online időpontfog-
lalás, ami megkönnyíti a betegek elju-
tását az adott orvoshoz, várni azonban 

FESZ: JÚLIUSTÓL ÚJ SZOLGÁLTATÁSOK

JAVULÓ TENDENCIA

A Mester utcai szakrendelőben az ellátás problémái csak részben 
oldódtak meg, ám a radiológiai központban ingyenes CT-szűrés 

és új mammográfiás gép várja a kerületi pácienseket.

a FESZ-rendelő 
önkormányzati kézben maradt
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továbbra is sokat kell – a Mester utcai 
bőrgyógyászatra cikkünk írásakor két 
hónapot, az ortopédiára harminc na-
pot, a fül-orr-gégészetre nagyjából 
három hetet. A kardiológiára és egyes 
nőgyógyászati rendelésekre viszont 
– a rendszerüzenet szerint – az elkö-
vetkező két hónapban már nincs sza-
bad hely. Ami sokkal inkább országos, 
mintsem kerületi jelenség. Az online 
előjegyzésen kívül a szakrendelések, 
illetve a betegirányító is adhat időpon-
tot, itt bejelentkezve átlagosan két-há-
rom hét a várakozási idő. A betegek kö-
zül mindenesetre többen partizánmeg-
oldásokkal próbáltak bejutni egy-egy 
rendelésre, például a FESZ honlapján 
is feltüntetett nyolcadik kerületi Mária 
utcai bőrgyógyászatra, vagy más kerü-
letek mammográfiás vizsgálatára. Fon-
tos ugyanakkor, hogy sürgős háziorvosi 
beutalás alapján változatlanul azonnal 
ellátják a betegeket.

„Mára odáig jutott a magyar egész-
ségügy, hogy a magánban is várólista és 
sorok vannak. Úgy látszik, az emberek 
fele ezt akarja. Nem baj, hamarosan 
jönnek a kipcsák sámánok és a kínai 
kuruzslók” – fakadt ki egy szintén ke-
rületi beteg. 

„A bőrgyógyászaton jelenleg is nagy probléma a szakorvoshiány” – mondta ez-
zel kapcsolatban Mechler András, a FESZ-rendelő ügyvezető igazgatója. A Mester 
utcában csak egy orvos rendel, az Ifjúmunkás utcában a József Attila-lakótelepen 
ugyanakkor szintén fogadják a betegeket – ez a neurológiai és a reumatológiai szak-
rendelésekre is érvényes. Sok a nyugdíjas korú orvos, a fiatalok közül pedig csak 
kevesen akarnak rendelőben dolgozni, illetve gyakori az elvándorlás is külföldre. 

A nyár folyamán több pozitív változás is lesz a kerületi egészségügyben. Júli-
us elsejétől a Mester utcában a már meglévők, például az ultrahangvizsgálat  mel-
lett komplett szolgáltatások érhetők majd el. Az első emeleten radiológiai központ 
jön létre, az önkormányzat pedig évente egyszer mindenkinek ingyenes szűrést 
biztosít a tavaly december óta elsőbbséggel a daganatos betegek számára működő 
CT-gépen. A sokáig hiányzó új mammográfiás gép szintén elérhető lesz. Ez utób-
bi közbeszerzését – mint az ügyvezető elmondta – több körülmény is nehezítette.  
A régi berendezés 2021 decemberében romlott el véglegesen, a cég pedig, amellyel 
az önkormányzat szerződést kötött, nem tudta teljesíteni a 2022 júliusáig ígért át-
adás-átvételt: az év második felében éppen ezért új eljárást kellett indítani. Júliusig 
azonban még marad a jelenlegi rendszer: általános szűrés negyvenöt és hatvanöt év 
között kétévente a koordinátortól kapott időponttal a Szent Imre Kórházban, prob-
léma esetén pedig a nyolcadik kerületi Auróra utcában. Ha valaki a magas kockázati 
tényező miatt nem tudja kivárni a két évet, a háziorvostól kapott beutalóval szin-
tén kaphat vizsgálati időpontot. (Ez utóbbi nincs feltüntetve a honlapon, ahogy az 
ügyvezető szerint azt sem a koordinátor kompetenciája eldönteni, ki élhet ezzel a 
lehetőséggel.) 2023 második felében az önkormányzat mammográfiás szűrési kam-
pányt szervez, amihez első körben a háziorvosi adatbázis nyújt segítséget: ők tudják 
ugyanis felmérni, hogy a betegek közül kiknek szükséges mihamarabb a szűrés. 

Többen is nehezményezték, hogy tüdőszűrést egy évtizede nem végeznek a kerü-
letben. „Ebben továbbra sem lesz változás” – mondta Mechler András. A Szent István 
Kórház fenntartásában működő Óbester utcai ellátást a Mester utcai szakrendelő nem 
tudta átvenni, így azt a jövőben is a Szent Kozma Egészségügyi Központ végzi majd a 
kilencedik kerületiek számára, térítésmentesen.

Gáspár S. Anna

AZ ÜTEMTERVNEK MEGFELELŐEN HALAD 
A KIVITELEZÉS A CSEPEL-SZIGET ÉSZAKI 
RÉSZÉN ÉPÜLŐ ÚJ SZIVATTYÚTELEPEN

A Környezeti és Energiahatékonysági Operatív Program keretében, a 
Kohéziós Alap és a Magyar Állam által társfi nanszírozott, összesen 13,2 
milliárd forintból új szivattyútelep épül a Csepel-sziget északi csúcsánál, 
a Ráckevei (Soroksári)-Duna torkolatánál. Az új létesítmény fő célja, hogy 
az év minden napján biztosítani tudja a Duna-ág megfelelő vízpótlását.

2018-ban rekordalacsony szintet ért el a Duna Budapesten, az október végén 
mért legalacsonyabb vízszint 33 cm volt. Ez rámutatott arra a problémára, 
hogy a Ráckevei (Soroksári)-Duna (RSD) északi irányból történő vízpótlásának fi zikai korlátai vannak. A Kvassay-vízlépcső 60 éve 
épült, reverzibilis szivattyú-turbina gépegységei a mai kor kívánalmainak és az üzembiztonsággal kapcsolatos elvárásoknak nem 
felelnek meg.

2022 januárjában megkezdődött a kivitelezés a Csepel-sziget északi torkolatánál, a Kvassay-vízlépcső közvetlen szomszédságában, 
a Ráckevei (Soroksári)-Duna-ág bal partjában (pesti oldal), ahol egy új szivattyútelep épül. Emellett a meglévő Kvassay-vízlépcső 
felújítási munkái is megvalósulnak, annak érdekében, hogy a műtárgy az üzemrendjében előírt vízátvezetési 
feladatait el tudja látni.

A projekt létrejöttével  a Duna-ág egyes vízgazdálkodás-fejlesztési és vízminőségi célkitűzései 
megvalósulnak, úgymint a folyamatos vízpótlás biztosítása, az áramlási viszonyok javítása, a 
tápvíz bevezetésének évi 20-30%-kal való növelésével.

A projektről bővebben olvashat a http://kvassay.szivattyutelep.ovf.hu/ oldalon.
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 A cukiság jó pár évtizede tendencia a médiában és a világhálón. A legtöbb lájkot 
ugyanis az kapja, ami cuki. A kiállított kortárs művek – elsősorban festmények – a 
„cukiság” fogalmát kritikai éllel ruházzák fel, arra ösztönözve a közönséget, hogy 
megkérdőjelezze a perfekcionizmust és a giccset, amelyet a közösségi média köz-
vetít és képvisel. A jellemzően a középgenerációhoz tartozó művészek munkáikban 
előszeretettel gondolják újra a főként a kilencvenes évek rajzfilmjeiből ismert figu-
rákat. 
Lesznek exkluzív tárlatvezetések is a cukiságok kifordított világában, például július 
16-án 17 órától angol nyelven, Kasztovszky Annával. A tárlatvezetéseken kiállítási be-
lépővel vagy bérlettel, regisztrációt követően lehet részt venni. 

dzsesszízek

NAGY BABOS REBEKA 
QUARTET 

– koncert

MIKOR
július 22., 20 óra

HOL
BMC Opus Jazz Club, Mátyás u. 8.

BEUGRÓ
2800 Ft

 Dzsessz, népzene, elektronika és im-
pro vizáció: ezzel szolgál az énekesnő 
Cseh Péter gitárossal alkotott duójának 
Miskolczi Márk bőgőssel és Szegő Dávid 
dobossal kiegészült változata. A kvartett 
2020-ban a Müpa Jazz Showcase-en el-
nyerte a nemzetközi zsűri által a legjobb 
zenekarnak ítélt díjat. Műsorukban első-
sorban saját ötletekkel színesített zenei 
feldolgozások szerepelnek, de elhangza-
nak megzenésített versek, népdalválto-
zatok és saját dalok is. A bensőséges han-
gulat garantált. Az asztalfoglalás pedig a 
belépő megvásárlásával automatikus. 

szvítdrímsz

A CUKISÁGFAKTOR

– kiállítás

MIKOR
november 12-ig keddtől 
vasárnapig 10 és 20 óra között

HOL
Ludwig Múzeum, 
Komor Marcell út 1.

BEUGRÓ
2000 Ft

 A Magyar Népmeseszínház előadása a Ját-
szóSzerda keretében arról, hogy a lányok ne 
járjanak bálba, hanem hallgassanak az édes-
apjukra, viselkedjenek jól, és menjenek férj-
hez minél hamarabb. A szegénylegényeknek 
nincs más dolguk, mint elszegődni a király-
hoz kémnek és feleségül venni a legkisebb 
királylányt. A Magyar népmesék sorozat gyö-
nyörűen rajzolt meséi közül ez volt az egyik 
legszebb amúgy. 

Július 19-én a Fabula Bábszínház A bátor nyu-
lacska című zenés bábjátéka, július 26-án pe-
dig a Rémusz bácsi meséi: A szurokbaba megy 
majd a Nefelejcs Bábszínház előadásában.

meserabbal

A PAPUCSSZAGGATÓ 
KIRÁLYKISASSZONYOK  
– színielőadás 

MIKOR
július 12., 10 óra

HOL
József Attila-lakótelep, 
Nagyjátszótér

BEUGRÓ
nincs
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 A koncertek itt mindig nagyon jó han-
gulatúak, különösen nyáron, ki és be lehet 
járkálni a hűs italokkal, persze csendben, 
amikor a zenekar már a húrok közé csapott.

Horváth Áron cimbalmos, Mohácsy Lőrinc 
Ágoston nagybőgős és Fekete Zoltán dobos 
fiatal formációja várja a közönségét saját 
kompozíciókkal, amelyek magyar és más 
népzenékből táplálkoznak. A világzenei 
ambíciókkal indult trió különböző zenei 
hátterű tagjai a fülünk hallatára keresik az 
utakat. Asztalt foglalni érdemes, főleg, ha 
előtte vacsorázni is szeretnénk.

jedertag

INTERGEESE

– koncert

MIKOR
július 7., 21 óra

HOL
Jedermann, Ráday u. 58.

BEUGRÓ
ajánlott támogatás a helyszínen: 
1000–2000 Ft

 Az elektronikus színezetű indie po-
pot játszó kétnyelvű zenekar az első, 
névadó albuma (2019) négy dalához 
készült gyönyörű animációs videóiról 
lett híres. Aztán már nem volt megál-
lás. Pettenkoffer Zsófi, Bakos Zita, Ba-
kos Attila, Horváth András Ádám és 
Dumbovich Péter igazi zenei vállalko-
zás lettek, akiket most Ferencváros is 
láthat élőben. A BakátsPéntek további 
programjai a hónapban még: július 21-
én a Zopcsák Hanga Experiment, júli-
us 28-án pedig a Bagossy Juli & Nagy 
Márk duó.

BakátsPéntek

HERSELF  

– koncert

MIKOR
július 14., 18 óra

HOL
Bakáts tér

BEUGRÓ
nincs

 A parkban olyan magyar, balkáni, ci-
gány, ska, punk és pszichedelikus cirkusz 
lesz, hogy a hangfal adja a másikat. A nép-
szerű, miskolci illetőségű Szűcs Levente 
énekes és Mihályfi Máté gitáros által ala-
pított speed-folk-freak banda és a még hí-
resebb, 1987-ben alapított paszabi családi 
roma zenekar adja egymásnak a színpa-
dot. A hazai világzene legjobbjai zenélnek 
nagyon sokan. Ehhez tartsa magát, aki itt 
bulizik.

punksnot

BOHEMIAN BETYARS + 
PARNO GRASZT  
– koncert 

MIKOR
július 20., 19 óra

HOL
Budapest Park, Soroksári út 60.

BEUGRÓ
4990–9990 Ft

 A színekre fókuszál a nemzetközi 
fotókiállítás a kis kultuccai galériában. 
A színek jelentése lehet szimbolikus, 
közvetíthetnek hangulatot, lelkiállapo-
tot, lehetnek szociális, kompozíciós és 
más aspektusaik is. 
Láthatók sok más között a svéd Bo 
Berg ström, a svájci Jean-Claude Bise, 
az amerikai Charles Crain, a német 
Maks Dannecker és a budapesti Dragon 
Tamás fotói. Aki nem tervez idén világ 
körüli utat, annak igen üdítő lehet a tár-
lat megtekintése.

színreszín

SIGNIFICANT COLOUR

– kiállítás

MIKOR
július 22-ig csütörtökön, pénte-
ken és szombaton 14 és 18 óra 
között

HOL
PH21 Gallery, Ráday u. 55.

BEUGRÓ
nincs
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FEKETE-FEHÉR, 
IGEN-NEM

LÁNG JUDIT

Ági alig bírta elviselni a hangnemet, ahogy beszélt vele: mintha kisgyerek lett volna, 
nem egyedülálló, háromgyermekes anyuka. A családsegítőben került a nála sokkal 
fiatalabb szociális munkáshoz, mert lakcím szerint hozzá tartozott. Bármilyen prob-
lémával kereste is meg, szinte mindig feldúltan távozott. Tanácsot alig kapott, de 
kiosztást annál többet. „Hát maga még ezt sem tudja?”, vagy „most én beszélek”, 
„meg kell magát tanítani arra, hogy jobban beossza a segélyét, nem fogok mindig 
papírokat töltögetni”, „a családsegítő ügyvédjénél én beszélek, maga csak akkor 
szólal meg, ha kérdezik, és csak igennel és nemmel válaszolhat – értve vagyok?” és 
ehhez hasonlók. Ági nem tudta megfogalmazni, mi fáj neki a szociális munkással 
való találkozások alatt és után, de fájdalmat érzett és szégyent. 

Kisgyerekkorában, amikor még élt az anyukája, kapott tőle egy Pinokkiót, hogy 
jegyezze meg jól: aki hazudik, annak megnő az orra. Ági lelkesen elhitte a kisdobos-, 
majd az úttörőmozgalmat, ott segített, ahol tudott, aztán előbb segédnővérként, 
majd az iskola után műtőasszisztensként dolgozott. Amikor elhagyta a férje, egye-
dül nevelte a gyerekeit. Az ideológiai ellentmondás nem érdekelte, hittanra is járt, 
gyakorló vallásosként, amikor tudott, önkénteskedett is. Sokáig nem akart tudomást 
venni a világ álszentségéről, próbált tiszta maradni, de a szociális munkással való 
kapcsolata egy idő után betette neki a kaput. Egyszer, amikor tőle ment haza, leült, 
bámult maga elé, majd tiszta erőből a falhoz vágta Pinokkiót. 

a családsegítő 
ügyvédjénél én 

beszélek, maga csak 
akkor szólal meg, 

ha kérdezik

IRODALOM
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LUDWIG: BORIS LURIE ÉS WOLF VOSTELL ÉLETMŰ-KIÁLLÍTÁSA

A SOÁ EMLÉKEZETE

Hogyan dolgozható fel a művészetben a soá, a vészkorszak, a múlt eseményei hogyan 
hatnak a háború utáni nemzedékek modern, reklámokkal átitatott hétköznapjaira 
– a Boris Lurie és Wolf Vostell munkásságát középpontba állító, július 30-ig látható 

kiállítás, a Művészet a soá után főként ezeket a kérdéseket boncolgatja. 

A múlttal való szembenézés és a törté-
nelmi felelősségvállalás lehetőségeire 
összpontosít a tárlat, vagy is a kollektív 
traumafeldolgozásra, amelynek a ’45 
utáni Németországban különösen nagy 
jelentősége volt. A két művész 1964-
ben találkozott először, kapcsolatuk 
onnantól életük végéig folyamatos volt, 
kettejük életművét pedig azért is érde-
kes most együtt látni, mert bár céljaik 
többnyire azonosak voltak, a soá esemé-
nyeinek feldolgozásához – a kapcsoló-
dások mellett – mégis eltérő eszközök-
kel nyúltak. Mindebben nagy szerepe 
van annak, hogy – a festő, illusztrátor, 
szobrász, a pop-art ellenében létrejövő 
No!art mozgalom egyik alapítója – Lu-
rie, valamint a német avantgárd „fene-
gyereke”, Vostell két szélsőséges né-
zőpontból közelítettek e témához. Az 
Oroszországban született, holokauszt-
túlélő Lurie, aki Amerikába emigrálá-
sa előtt apjával együtt több haláltábort 
is megjárt, és akinek a náci megszállás 
idején családja összes női tagját megy-
gyilkolták, az áldozat, míg a Németor-
szágban született Vostell az elkövető 
szemszögéből igyekezett megragadni 
a vészkorszakban történteket. Lurie-nak 
a megmutatáson túl saját személyes tra-
gédiája, valamint a traumafeldolgozás 

is fontos volt, míg Vostell a munkáiban 
következetesen vont párhuzamot a náci 
gépezet és a második világháború utáni 
események, így a berlini fal felépülése 
vagy épp a reklámok sugallta szexiz-
mus, rasszizmus és azok egyénre gyako-
rolt pszichológiai hatásai között. Érde-
kesség, hogy a hatvanas évektől Vostell 
társadalmi felelősségvállalása a külsősé-
gekben is megnyilvánult: a haszid zsi-
dók hagyományos viseletét öltötte ma-
gára, kaftánt viselt és pajeszt növesztett, 
ezzel is kifejezve az áldozatokkal való 
azonosulását. A szélsőséges figyelemfel-
hívás, a néző/a kiállítást szemlélő min-
denkori letaglózása azonban mindkette-
jükre jellemző. Most kiállított munkáik 
(kollázsok, montázsok, dekollázsok stb.) 
sokszor egészen explicit módon jelení-
tik meg a soá borzalmait, nemegyszer 
színes és felszínes reklámhirdetésekkel, 
illetőleg a szétszabdalt női test torzóival 
elegyítve, ezáltal utalva a nők társadal-
mi elnyomására is: Lurie egyik kolláz-
sán például félmeztelen pin-up girl áll 
a haláltáborban egymásra dobált hullák 
mellett, nem messze tőle nyalókát szo-

pogató Lolita pillant ránk napszem-
üvege mögül, miközben a kép legfelső 
szakaszában egy haláltáborban készült 
fekete-fehér fotó sokkolja a szemlélőt. 
Ide sorolhatók Lurie pamutszövetből 
és kartonból készült, a haláltáborok 
hétköznapjait érzékeltető munkái, em-
igráns „NO bőröndjei” – nagy méretű 
utazóbőröndök, színesek, Dávid-csillag-
gal és haláltáboros fotókkal –, amelyek 
Lurie személyes tragédiájára is utalnak, 
s az átmenetiséget, a folytonos kívülál-
lást szimbolizálják, vagy épp Vostell há-
borúellenes kiáltványként értelmezhető 
Nein-sorozata. A megoldás és a látvány 
minden esetben sokkoló, mint azok a 
fekete-fehér, koncentrációs táborban 

készült képek, amelyeket Lurie egysze-
rűen „Adolf Hitler műveiként” aposzt-
rofált. De ebbe a sorba illik Vostel fekete 
gránit Holokauszt-emlékműve is, amelyen 
egy ráerősített magnetofonról a művész 
háborús ellenállók nevét olvassa fel.  
A No!artot és Vostel Fluxus-mozgalmá-
nak happeningjeit szintén bemutató 
tárlat utolsó termében cementtel borí-
tott televíziókészülékeket látunk, ame-
lyeket Vostell Endogén depresszió névre 
keresztelt: ezek az alkotások azt a tár-
sadalmi beállítódást hivatottak érzé-
keltetni, amely elzárkózik a múlttal való 
szembenézéstől. Mint ilyenek, már a je-
lenbe vezetnek.

 a látvány minden 
esetben sokkoló
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Kerülettörténeti sorozatunkban ezúttal rendhagyó 
írás következik: tárgya ugyanis – holott annak ide-
jén a filmrajongó budapestiek százezreinek kép-
zeletét gyújtotta lángra – ma már legfeljebb az em-
lékezetünkben létezik.

Az egykori Kinizsi utcai Kultur Mozgóról van 
szó, amelynek sorsát  sorozatunk állandó szakértő-
je, Gönczi Ambrus történész–levéltáros idézte föl. 

A Kultur Mozgónak helyet adó épület törté-
nete az 1900-as évek elejére nyúlik vissza, ami-
kor még egy húsfeldolgozó üzem működött – az 
akkori számozás szerinti – Kinizsi utca 16. alatt. 
Később a Magyar Tanítók Otthona Egyesület vá-
sárolta meg az ingatlant, 
úgyhogy 1910–1912 között 
az épületet átalakították: 
ráhúztak egy emeletet, és 
ekkor alakítottak ki benne 
egy mozifilmek vetítésére 
is alkalmas színháztermet.  
A Kultur-Szinpad Mozgó-
nak elnevezett, 380 szemé-
lyes mozi Budapest egyik 
legkedveltebb filmszínhá-
za volt a két világháború 
között. Igaz, a filmkedvelő közönségnek nyaranta 
nemigen volt szüksége a teremre, hiszen az épület 
közvetlen szomszédságában kertmozi üzemelt kü-
lön gépházzal. 

A Kultur-Szinpad Mozgó igazgatója, Rátz József 
nagyon sokat tett az intézmény sikeres működésé-
ért. Száztíz évvel ezelőtt, 1913-ban Rátz kezdemé-
nyezte, hogy az éppen akkor alakuló Pedagógiai 
Filmgyár is ebben a Kinizsi utcai épületben mű-
ködhessen – idézte fel Gönczi Ambrus. A labora-
tóriumban a gyár filmjeinek negatívjait hívták elő, 
és itt zajlottak a kopírozási munkálatok is. Erre egy 
Pathé márkájú, átalakított vetítőgép állt rendelke-
zésre: mindez mintegy másfél évtizedig elegendő-
nek bizonyult, ám az 1920-as évek második felében 
– az iskolai filmoktatás elterjedése következtében 
– a Kinizsi utcai telephely már egyre kevésbé tud-
ta megoldani feladatát. Ezért aztán a Pedagógiai 
Film gyárnak új helyet kellett keresni. A filmgyár 
egy Könyves Kálmán körúti, egykori népkony-

hai épületbe költözött, amely a jelenlegi népligeti 
buszpályaudvar helyén állt. (Ennek történetéről lásd 
2021. decemberi számunk 47–49. oldalát.)   

De visszatérve a Kinizsi utcai mozira: az épü-
letet 1937-ben és 1950-ben is átalakították, korsze-
rűsítették. Az egyik olvasótermet is lakásként hasz-
nosították, az emeleti lakásokat tovább osztották. 
Ezeket a Fővárosi Tanács kiadta, a lakóknak pedig 
a mozin keresztül kellett megközelíteniük bérle-
ményeiket. Az előtérben volt a pénztár és az iroda 
– mondta el Gönczi Ambrus –, utána egy várakozó, 
majd a mellékhelyiség és a belső lépcsőház üvegaj-
tóval lezárt feljárója következett. Annak érdekében, 

hogy az első emeleti lakók 
elkerüljék a mozinézők 
hívatlan látogatásait, az 
ajtóra egy „Idegeneknek 
belépni tilos” feliratú táblát 
akasztottak. 

1956-ban az emeleti 
páholyok rovására megna-
gyobbították a belső gép-
házat, és korszerűsítették 
a fűtésrendszert, három 
évvel később pedig Kultur 

Mozgó helyett Kinizsi lett a neve: az ekkor már 
csak 295 néző befogadására alkalmas intézmény 
Kinizsi Stúdió Moziként üzemelt 1988-ig. A fiatal 
értelmiség itt láthatta a korszak „kevésbé támoga-
tott” filmjeit, Tarkovszkijt, Bergmant vagy a cseh 
újhullámot.

A hely 1989-től a Mozgókép Innovációs Társu-
lás Kinizsi Klubmozijaként működött, majd 1989 
októberében lett az artmozi-hálózat tagja. 1991-
ben a mozi nevét Blue Boxra változtatták. A mozi 
a magyar művészfilmek és a legfrissebb külföldi 
alkotások tematikus vetítését vállalta, s helyet adott 
filmtörténeti és tematikus filmkluboknak, valamint 
zenés-táncos rendezvényeknek. Az épületet több-
ször használták filmforgatási helyszínként; Káldor 
Elemér 1991-es Blue Box című játékfilmje csaknem 
teljes egészében a moziban játszódik.

Az ezredfordulókor az intézmény új nevet és 
funkciót kapott: 2001 szeptemberében itt nyílt 
meg a Kultiplex. Itt talált otthonra a Tilos Rádió 

KULTUR–KINIZSI–KULTIPLEX

MÁR CSAK 
KÉPZELETBEN VETÍT

A ferencvárosi Kultur-Szinpad Mozgó a főváros egyik legkedveltebb  
mozija volt a két világháború között, majd a Kádár-korszakban Kinizsi 
moziként ismerhette a közönség. Itt vetítettek először Tarkovszkij- és  
Bergman-filmeket, s itt mutatták be a cseh újhullám műveit is. Földi 

pályafutása utolsó időszakában pedig itt nyílt meg és működött  
a Kultiplex. Az épületnek ma már csak a helye van meg, de: bemutatjuk.
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is, amelynek stúdióit az emeleten alakították ki. 
A ferencvárosi önkormányzat azonban a 2000-es 
évek első felében elhatározta az elhanyagolt Mar-
kusovszky tér rekonstrukcióját, amelynek egyik 
lényeges eleme volt a zöldterület növelése. Az egy-
kori patinás moziépületet, vele az underground 
kultúra fellegváraként emlegetett Kultiplexet  – ha-
bár több civil szervezet felemelte a szavát ez ellen 
– 2008 őszén lebontották. 

A Kinizsi utcai mozi ma már csak fényképeken 
és régi, megfakult tervrajzokon létezik – mond-

ta el a történet befejezéseként Gönczi Ambrus –, 
egyetlen megmaradt darabja egy 1937-es emlék-
tábla. Ez annak állított emléket, hogy az épületet 
– Kende Ferenc építész irányításával – sikeresen 
átalakították. 

Ennyi maradt hát belőle: egyetlen márvány-
tábla. Talán meg kellene fontolni, hogy más is 
emlékeztessen a hajdan oly népszerű mozira: egy 
szobor, egy tábla, vagy csak egy régi vetítőgép, ami 
emléket állít a moziélmény felejthetetlen szépsé-
gének.

9: Hogyan jött létre a Re-KultiFeszt?
Döme Zsuzsanna Suzi: Nálam a Kultiplex 
hiánya már 2019-ben is téma volt, ezért 
is kezdeményeztem a Konnektor civil 
inkubátorház megnyitását. Annak idején 
elég sokat jártam a Kultiba, a mostani 
ciklus elején ezért izgalmas beszélgetés-
be keveredtem Gegesy Ferenccel, az ak-
kori polgármesterrel, akinek az ideje alatt 
zárt be a hely. Ő árnyalta a bezárás okait, 
de továbbra is úgy éreztem, Ferencváros 
tartozik az underground kultúrának. Vé-
gül a Budapest 150 program adott lehető-
séget az emlékhét megrendezésére, amit 
telitalálatnak éreztünk, hiszen Budapest 
idén 150 éves, a Kulti meg pont 15 éve 
nincs. A Budapest 150 pályázat keretében 
Ferencváros összesen 8 millió Ft támo-
gatást nyert el, de ennek csak egy részét 
szánjuk a Re-KultiFesztre. A pályázatunk 
fő témája a kerületben működő mozik 
világa, így vetítéseket, kiállításokat is 
szervezünk a témában. 
 
9: Miért fontos, hogy emlékezzünk a Kulti-
plexre?
DZSS: A Kulti a budapesti alternatív 
kultúra bástyája volt a 2000-es évek 
első évtizedében, eltűnése óta nincs 
igazi központja az undergroundnak, 
pedig nagyon nagy igény van az ilyen 
alkotói, közösségi terekre. Tizenöt éve 
szűnt meg, és azóta is sok hasonló hely 
(Tűzraktér, Müszi, Dürer kert) lehetet-
lenült el, zárt be. Az emlékhét célja – a 

szórakozáson túl –, hogy Ferencváros 
rámutasson, a kezdetben talán lenézett 
réteg mivé nőtte ki magát. Az akkor itt 
működött szervezetek, előadók (példá-
ul a Tilos Rádió, a Belgä, az Irie Maffia 
stb.) ma már széles körben ismertek. 
Emiatt fontos jelezni, mit veszíthet a 
hazai kultúra, ha nem ad teret a hason-
ló szereplőknek. 
 
9: Mi lesz a program, kik a fellépők? 
DZSS: Emlékfesztivál lévén igyekeztünk 
a „régi arcokat” felkérni, akikkel a hely 
régi szervezője, Jakab Zoltán segített 
felvenni a kapcsolatot. Így a közönség a 
Korai Electric, a Beat Dis vagy DJ Palotai 
zenéire bulizhat majd. De a Tilos Rádi-
óval is együttműködünk. Igyekeztünk a 
zene mellett olyan sokrétű programot 
összehozni, amelyben mindenki meg-
találhatja a saját ízléséhez illő szórako-
zási lehetőséget; erről az In Memoriam 

Kultiplex Facebook-oldalon lehet majd 
részletesen tájékozódni.

 - 9 magazin - 
Döme Zsuzsanna alpolgármester kulturális té-

májú alpolgármesteri fogadónapot tart július 

6-án 9:30 és 15 óra között. Időpontot foglalni 

az ignath.kitti@ferencvaros.hu címen lehet.

GYŰJTIK, VÁRJÁK, KIÁLLÍTJÁK A RELIKVIÁKAT

A Ferencvárosi Helytörténeti Gyűjteményben (Erkel utca 15.) augusztus 22. és szep-
tember 23. között lesz az a kiállítás, amellyel a Kultiplexre és elődeire, illetve Ferenc-
város másik volt filmszínházára, az ötven évvel ezelőtt megnyílt Pest-Buda mozira 
fognak emlékezni. Akinek van bármilyen, a két intézmény valamelyikéhez kötődő 
emléktárgya, ami lehet fotó, poszter, szórólap, hanganyag, videó, korabeli filmtekercs, 
filmvetítő vagy akár egy mozijegy is, azt arra kérik a szervezők, jelentkezzen a Fe-
rencvárosi Helytörténeti Gyűjteménynél (06-1-218-7420, 06-20-913-6717, ferencva-
rosigyujtemeny@gmail.com).

RE-KULTIFESZT 

UNDERGROUND EMLÉKHÉT

Koncertekkel, kiállítással, filmvetítéssel, streetart produkciókkal emlékezik 
Ferencváros egy héten át, augusztus 21. és 27. között a tizenöt éve ledózerolt 

Kultiplexre, amelynek helyét már csak a szomszéd ház tűzfalán maradt épületkontúr 
jelzi a Markusovszky téren. A rendezvényről a 9 magazin Döme Zsuzsanna Suzi 
kulturális ügyekért felelős alpolgármestert, a fesztivál ötletgazdáját kérdezte. 
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BÖRÖCZ LÁSZLÓ, A 2B GALÉRIA VEZETŐJE 

„SZOKATLAN FÉNYTÖRÉSBEN”

A Ráday utcában található 2B Galériát a Böröcz testvérek alapították. Böröcz András 
képzőművész az 1980-as évek óta New Yorkban él és dolgozik, de a magyar művészeti 

életnek is rendszeres szereplője. Művészete a grafikától a performanszig jellegzetes, folyton 
visszaköszönő tárgyak köré épül. A ceruzaszobrai a legnépszerűbbek. Öccse, Böröcz László 

Budapesten él, kulturális szervező és kurátor, volt operaénekes: ő vezeti  
a 2B Kulturális és Művészeti Alapítványt, amely a galériát működteti. Vele beszélgettünk 

a kiállításaik koncepciójáról, valamint az életről a fővárosban és a kultuccában. 

9: Mikor alakult a 2B galéria?
Böröcz László: 2002-ben alapítottuk, 
lakásgalériaként. A Ferencvárosba csak 
2005-ben költöztünk át, amikor egy 
nyílt pályázaton lepusztult helyiségeket 
hirdettek meg kulturális célú felhaszná-
lásra. Megnyertük a helyet, felújítottuk, 
és 2006 őszén megnyílt a 2B galéria a 
Ráday utca 47.-ben.

Három év volt már akkorra mögöt-
tünk a lakásgalériával, annak minden 
előnyével és hátrányával. Inkább a hát-
rányával, mert nem olyan könnyű kul-
túrát szervezni az embernek a saját lak-
helyén. De az emberek imádták, hogy 
bekukucskálnak az életünk tereibe.

9: Mi volt a koncepciójuk?
BL: Az előző három évet folytatva az 
emlékezet, a holokauszt, az identitás, a 
kisebbségek, a művészcsaládok kerül-
tek fókuszba. A kiállító művészek között 
vannak barátaink, de sosem az volt a cél, 
hogy egy zárt baráti társaság platform-
ja legyünk. A tematikus kiállításaink 
szokatlan szempontból reflektálnak az 
adott kérdésekre, szokatlan fénytörésbe 
helyezve tradíciót és történelmi esemé-
nyeket. Úgy gondoljuk, a kultúra fejlő-
désének egyik útja a műfajok közti átjá-
rás megteremtésében, a művészetek és 
a tudományok határterületein létrejövő 
újszerű kísérletek integrálásában rejlik.

9: A galéria vezetőjeként kurátorkodik is? 
Tanulta ezt a szakmát?
BL: Egy-két kiállítást tudok vállalni az 
évi tíz-tizenkettőből. A többit befogad-
juk. Megkeresnek minket, és ha azt gon-
doljuk, hogy illeszkedik a galériánkba a 
tematika, akkor szabad a pálya.   

Inkább beletanultam ebbe a szakmá-
ba, azelőtt zenével foglalkoztam. A test-
vérem is képzőművész.
 
9: Ő nem vesz részt a szervezésben?
BL: New Yorkban él, szoktunk beszélni, 
meg egy évben kétszer-háromszor ha-
zajön, akkor itt van velem, de a munka 
nagy része rám hárul. A csoportos kiállí-
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tásainkon részt vesz, de nem a 2B prog-
ramjaihoz igazodik az élete.   
 
9: Az aktuális, János vitéz című kiállítás ti-
pikus Böröcz. Hogyan született, és mitől ilyen 
különleges?
BL: Igen, jól sűríti mindazokat a dol-
gokat, amiket mi szeretünk. Kihívás 
volt számomra a Petőfi 200 évforduló. 
Szerettem volna úgy reagálni, hogy ne 
álljak be a jubileumi kiállítások sorába. 
Ilyen olcsón nem adhatjuk a bőrünket. 
Emlékeztem az olvasmányaimból egy 
Birnfeld Sámuel nevű rabbira, aki a ma-
gyar irodalom szerelmese volt, szegedi 
születésű, és Budapesten tanított. Le-
fordította a János vitézt héberre, de nem 
csak lefordította, hanem még illusztrá-
ciókat is készített hozzá. Egymásra sze-
rettem volna úsztatni Petőfi Sándor, a fi-
atalon meghalt hérosz, és Birnfeld rabbi 
történetét, aki 38 éves korában halt meg. 
1944 májusában fejezte be a fordítást, 
és még abban az évben, október 20-án 
elhurcolták a pesti lakásából a nyilasok.  
A hátizsákjában a Tanachot (a héber Bib-
lia, az Ószövetség – a szerk.), Szerb Antal 
Magyar irodalomtörténetét és Petőfi héber 
fordításainak kéziratait vitte magával.  
A felixdorfi lágerben halt éhen. A kézirat 
és a grafikák fennmaradtak, ezeknek a 
másolatai láthatók június 30-áig a galé-
riában, Roskó Gábor kiváló képzőmű-
vész barátom művével együtt. Roskót 
arra kértem, hogy illusztrálja és folyassa 
egybe a két történetet egy kortárs mű-
ben. Egy tíz méter hosszú és másfél mé-
ter magas papírtekercset feszítettünk ki 
a térben, ő pedig a helyszínen rajzolta 
meg rá két hét alatt a művet. Közben 
bárki bejöhetett, és nézhette az alkotás 
folyamatát. Tehát sok mindent sikerült 
ebben a kiállításban összehozni, ami a 
szívemnek kedves. 

9: Hogyan tudnak fennmaradni ebben a kul-
túrharc sújtotta világban?
BL: Nonprofit szervezet vagyunk, ami 
azt jelenti, hogy pályázunk. A Petőfi 200-
ra, mondjuk, épp nem volt ilyen kate-
gória. Meg is lepődtem, amikor kaptam 
egy e-mailt a Petőfi Év kuratóriumától, 
hogy boldogan fedezték fel a programok 
között a miénket, és megjelentethetik-e 
az ő oldalukon. Mondtam, ha odaírják, 
hogy ez semmiféle állami támogatást 
nem kapott, akkor persze. Megtették, 
meg lehet nézni az oldalukon.

9: Egyébként mi a polgári foglalkozása?
BL: Hivatalosan a zsidó kultúrával fog-
lalkozó történész vagyok, de nem vég-

zek tudományos kutatói tevékenységet. 
A kiállításoknak egyébként csak egy ki-
sebb része tükrözi ezt a tudást, például 
ez a mostani, de a nagyobb része kép-
zőművészet, ami nekem nem szakmám, 
abba csak belenőttem. Egyébként van 
egy kis dizájnboltunk a Klauzál utcában 
a barátnőmmel. Abból élünk.

9: A Ferencvároshoz a galérián kívül is volt 
kötődése?
BL: Nem, és ha nincs az a pályázat 2005-
ben, akkor most sem lenne. Az én gye-
rekkorom a 12. kerületben telt. 

9: Művészcsaládban?
BL: Egyáltalán nem, de voltak a család-
ban tehetségek. A nagyapám például 
címfestő volt, hajókra festett feliratokat, 
a dédapám meg bányászként kereste a 
kenyerét, de gyönyörű tárgyakat fara-

gott. Amikor a bátyám művészeti főis-
kolás lett, én épp kamaszodtam, bele-
szervültem az akkori baráti körébe, és 
ez nyilván meghatározta az ízlésemet.

9: Mik lesznek a következő kiállítások?
BL: Most a nyárra kicsit befékezünk. 
Júliusban kölcsönadjuk a helyet a Buda-
pesti Metropolitan Egyetem grafika sza-
kának, aztán szeptembertől fokozódik a 
nemzetközi helyzet. Egy évre előre ter-
vezünk, majd nézzék a weboldalunkat.

9: Galeristaként hogyan látja a szomszédsá-
got? Működik a 9. kerület kultucca koncep-
ciója?   
BL: Amikor 2006-ban elkezdtünk kiál-
lításokat szervezni Gegesy Ferenc pol-
gármestersége alatt, létezett egy külön 
honlap, ahová mindenki feltöltötte a 
programját, illetve volt valami együtt 
mozgásuk a helyeknek. 2010 után már 
egyáltalán nem érdekelte a kurzust, 
hogy a Ráday utca mint kulturális trend 
jelenjen meg. A weboldal megszűnt, és 
az egész koncepció szétesett.  

A civil szervezetek túl vannak ter-
helve, épp elég a saját programjainkat 
megvalósítani. A kultucca koncepció 
működtetéséhez szerintem kellene egy 
iroda, egy ember, egy külső szervező, 
aki felfűzné a programokat valamilyen 
szempont szerint, és akkor összeadód-

nának az erők. Egyébként elvagyunk 
így is, de lehet, hogy együtt jobban 
tudnának működni a kis helyek. Nem 
is kellene mást kitalálni, csak az eredeti 
koncepcióba életet lehelni.

Artner Sisso

„a kultúra 
fejlődésének egyik 

útja a műfajok 
közti átjárás 

megteremtésében, 
a művészetek és 
a tudományok 
határterületein 

létrejövő újszerű 
kísérletek 

integrálásában 
rejlik”
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FESZTIVÁL AZ M3-AS ÚJRAINDULÁSÁRA

METRÓPOLISZ

Budapesten a kultúra a föld alá költözött. Öt és fél évig tartó nyűgös pótlóbuszozás 
után májusban befejezték az M3-as metró felújítását. Ennek örömére június 

15-re és 16-ra a főváros önkormányzata fesztivált szervezett a Nagyvárad 
tér, Corvin negyed, Kálvin tér, Deák tér, Arany János utca, Nyugati és Lehel tér 

metróállomásokra. Minden megálló a kultúra egy-egy szegmensét fedte le. 

A Nagyvárad téri zenei megállóban az 
első fellépő a repetitív alapra smooth 
jazzt játszó Jazzboys volt. Igazi klubhan-
gulatot csináltak a megálló galéria részén. 
A zömében húsz-harmincévesekből álló 
közönség céltudatosan tartott ide, itallal 
megtámogatva.

A Corvinnál, a standup állomásán 
a jól bejáratott nevek helyett egy kez-
dőkből és amatőrökből álló fiatal társu-
lat, a Standup Budapest szórakoztatta 
a tizen-huszonéveseket. Az ismeretlen 
applikációkról meg a Facebookon ragadt 
öregekről szóló poénok miatt szörnyen 
boomernek éreztem magam. Pedig csak 
34 vagyok. A helyzetkomikumot azért én 
is értettem.

A Kálvinon, a játszóházban a lab-
dafürdőben ugráló, mászófalra csim-
paszkodó gyerekek között a boomerség 
még érezhetőbb lett. A 47-49-es villamos 
megállójának lejáratába épített csúszda 
láttán kidugta ugyan a fejét az infantilis 
énem, de a villamosmegállóban kanyar-
gó sort meglátva rögtön vissza is húzta.

A Deák gasztropontján a Radio Café 
egész napos élő műsora és a Nemadom-
fel kávézó harapnivalói vártak. Jólesett 
az addigi vakondlétből kicsit feljönni  

a felszínre, és kekszet eszegetve hallgatni 
a műsort.

Pénteken, az Arany János utcai szín-
házi megállóban a Momentán társulat 
indította a napot. A nézők egész sokan 
voltak ahhoz képest, hogy fél kilenckor 
az átlagpolgár vagy munkába tart, vagy 
már ott van. Aki mégsem, azt bevonták 
az improvizált jelenetekbe, dalokba. Egy 
nőt, miután alaposan kikérdezték, szü-
linapi popdallal köszöntöttek. A szöveg-
be becsúszott mennyország és halleluja 
miatt a produkció olyan volt, mintha a 
Jehova tanúi ereszkedtek volna az aluljá-
róból a metrószintre. 

Délben ugyanitt a Baltazár Színház  
fogyatékkal élőkből álló társulata adta 

elő Kvantumtorna című ötvenperces da-
rabja tizenkét perces zanzáját négyszer 
egymás után. Így a metróutasok is köny-
nyebben bekapcsolódhattak. A darab egy 
fogyatékkal élő színtársulat táborozá-
sáról szól egy mélyszegénységben élő 
borsodi faluban. Már ez az ötlet is na-

gyon tetszett, de a dal, ami a színház és 
a foci hasonlóságait sorolta, még inkább. 
Kötelező hallgatmány lehetne azoknak, 
akik mindig csak az egyiket pénzelik.

A Lehel téren kiállítás volt a metró-
felújításról, élő bárzenével aláfestve. Az 
informatív anyag legérdekesebb része 
az, hogy mennyi képzőművészeti alkotás 
található a metrómegállókban.

A Budapest Ballet Grand Prix a per-
formance állomásán, a Nyugatinál mu-
tatott be klasszikus és modern táncokat. 
Egy kislány a közönségből úgy döntött, 
ez neki is megy, és beszállt. A maga mód-
ján. Ki tudja, ő lesz talán a magyar Polina 
Szemjonova.

Utánuk jött egyik személyes kedven-
cem, a Soharóza performance-kórus. Ők 
a futurisztikus környezethez igazodva 
gyárdíszlettel és az estéről szóló dalcso-
korral készültek.

A záró produkció a Nagyvárad téren 
a Stinky Bugs volt. A retró és mai alter 
magyar dalokat funkyba öltöztető zene-
kar több énekessel, köztük a megasztá-
ros Nagy Adrival és az énekes-dalszerző 
Hangácsi Mártonnal lépett fel.

Bár a dalok és a hangszeres játék 
miatt nekem ez a koncert tetszett a 
legjobban, a fesztivál csúcspontja a 
még csütörtök este fellépett Neo volt. 
A Kontroll filmzenéjét és képi világát 
megidéző pszichedelikuselektro-kon-
certen a Nagyvárad tér galériája és pe-
ronja is tömve volt. A metró dolgozói 
valószínűleg ekkor kezdték fennhan-
gon szidni a szervezőket. Közlekedni 
ugyanis csak a biztonsági sávban lehe-
tett. Ami úgy, hogy járt a metró, a kö-
zönség pedig alkoholt fogyasztott, nem 
túl biztonságos.

Összességében a fesztivál jó és a 
helyszín miatt különleges volt, csak egy 
kicsit besokalltam a metrózástól. De ez 
még mindig sokkal jobb, mint a metró-
pótlózás.

Juhász Tamás

 a Nagyvárad tér 
galériája és peronja 

is tömve volt
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Idén nem a Jackie Brown (1997) az első 
film, amelyet újra bemutatnak a hazai 
mozikban (premier: június 29.): a sort 
az ugyancsak 1997-es keltezésű Titanic 
nyitotta meg februárban. Jellemzően 
évfordulós események ezek, így volt ez 
a klasszikus Csillagok háborúja-trilógia 
(1977 és 1997) és a Titanic esetében is (itt 
az 1998-as hazai mozipremierhez iga-
zítva jön ki a 25 éves jubileum). A Jackie 
Brown e tekintetben kivételt képez, mert 
csak jóval később, 1999-ben került vá-
szonra nálunk, így évforduló helyett 
most csak egy örömteli meglepetés-
ről van szó, hasonlóan A szarvasvadász 
(1978) tavalyi újbóli bemutatásához.

A 60 esztendős Quentin Tarantino 
nem szorul különösebb bemutatásra. 
Főszerkesztőnket, egyben hazánk egyik 
ismert QT-szakértőjét idézve Tarantino 
„megváltoztatta a világ filmezését, a film-
hez és a képi erőszakhoz való viszonyt, 
számos nyelvben a szlengszótárt, a dö-
göshöz, a coolhoz való viszonyt: legyen 
az kép vagy szó.” (Vágvölgyi B. András: 
Tarantino mozija; Jonathan Miller Kiadó, 
2004). Még ha a rajongók a Jackie Brownt 
jellemzően nem teszik is oda a felső 
polcra a Kutyaszorítóban és a Ponyvare-
gény mellé, annyit érdemes leszögezni, 

hogy a legjobban sikerült Elmore Leo-
nard-regényadaptációk egyike, és ez-
zel maga Leonard is egyetértett. A Rum 
Punch című 1992-es kötetéről van szó, 
amelynek sajnálatos módon a mai napig 
nem készült magyar fordítása. Taranti-
no megtartja a regény karakterközpontú, 
dialógusvezérelt cselekményét, és még a 
suspense nélküli, ráérős tempóját is meg-
idézi a maga szellős, leíró részekkel bő-
séggel tarkított, 154 perces játékidejével. 
A sztori szerint a címszereplő stewar-
dess, Jackie Brown pénzt csempész 
Mexikóból az USA-ba egy Ordell nevű 
fegyverkereskedő gengszternek, de le-
bukik a reptéren, és elkezd egyezkedni 
a rendőrökkel a bűnöző kézre kerítése 
érdekében. Közben megismerkedik egy 
idősödő, sármos óvadékügynökkel, és 
a segítségével kieszel egy tervet, hogy 
mindenkit kijátsz va övé lehessen az ed-
digi legnagyobb csempészszállítmányt 
jelentő több mint félmillió dollár. 

Mondhatnánk, hogy egy „nagy me-
lóra” kifuttatott, úgynevezett heist-filmet 
látunk, amelyben mindenki igyekszik 
túljárni a másik eszén, de ez csak rész-
ben lenne igaz. Bravúros a „nagy meló” 
bemutatása egymás után három sze-
replő szemszögéből, de a középpont-
ban mégiscsak két megfáradt, szebb 
napokat is látott kisember, az éhbérért 
gürcölő Jackie Brown és a megcsömör-
lött óvadékügynök, Max Cherry külön-
leges kapcsolata áll. Tarantino mindig 
is tehetséggel lehelt életet megfáradt, 
szebb napokat is látott színészek karrier-
jébe, lett légyen az John Travolta (Pony-
varegény), David Carradine (Kill Bill 1–2.) 
vagy Kurt Russell (Grindhouse: Halálbiz-
tos). Jelen esetben a blaxploitation-díva, 
Pam Grier (Foxy Brown) és a B-filmes 
„sztár”, Robert Forster (Az aligátor) volt 
a soros. Parádésat megy a Grier–Forster 
tandem e moziban, miközben szólnak a 
jobbnál jobb slágerek QT formatív évei-
ből Bobby Womack Across 110th Streetjé-
től (vö. az azonos című, 1972-es blaxploi-
tation-filmmel) a The Delfonics La-La 
Means I Love You bugyilehúzós souljáig. 

A Jackie Brown QT életművében 
atipikus annyiban, hogy alig van ben-
ne erőszak: ha van is, az a képen kívül 
történik. Viszont elrajzolt skiccek he-

lyett kidolgozott, hús-vér, esendő ka-
raktereket vonultat fel Brown és Cherry 
alakjában: majdnem-románcuk a 90-es 
évek amerikai filmjének kiemelkedően 
emlékezetes momentuma. Érdemes 
újranézni, mielőtt még QT elkészül a 
filmes életműve zárótételének szánt  
A filmkritikussal (The Movie Critic), amely-
nek forgatása idén ősszel kezdődik el az 
USA-ban.

Teszár Dávid

FILM

MAJDNEM-ROMÁNC, 
SOK SUSKÁVAL

Quentin Tarantino egyetlen regényadaptációja, a Jackie 
Brown 24 év után ismét látható a magyar mozikban.

elrajzolt skiccek helyett 
kidolgozott, hús-vér, 
esendő karaktereket 

vonultat fel 
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Amikor kiderült, hogy a budapesti Final 
Four 2014 óta íródó történelme során 
először ott lesz a mezőnyben az FTC, 
nagy roham indult a még szabad jegye-
kért, de kevesen jártak sikerrel. Majd ké-
sőbb, az európai szövetség által félretett 
belépőkből kapott a Ferencváros is, így 
akik elég gyorsak voltak, hozzájuthattak 
a tikettekhez. 

Aztán eljött a nagy nap, és június 
3-án, szombaton megdőlt egy világre-
kord: még soha nem láttak ennyien élő-
ben női kézilabda-mérkőzést. A hiva-

talos adatok alapján 20  022-en nézték 
az MVM Dome-ban a meccset, eddig 
a 2013-as vb-döntő, a Brazília–Szerbia 
belgrádi összecsapás tartotta a csúcsot 
(19 467).

„Itt nem állhatunk meg” – állt a 
Fradi-táborban kifeszített molinón. Az 
Esbjerg szerzett vezetést, de a négyes 
döntők történetének első ferencvárosi 
gólját lövő Klujber Katrin egyenlített, 
majd 4-3-ig az FTC-nél volt az előny. 
Innentől azonban végig a tavaly is a FF-
ban szereplő dán együttes állt jobban, a 
szünetben már 17-13-as esbjergi előnyt 
mutatott az eredményjelző. 

Vajon ezúttal is segít a Fradi-szív? 
A közönségen semmi nem múlott, ele-
mentáris hangerővel biztatták a szurko-

lók Szöllősi-Zácsik Szandráékat. A 31. 
percben, 13-18-nál talán ők sem hitték, 
hogy megismétlődhet a május 7-i cso-
dás fordulat. Pedig így történt! A 43. mi-
nutumban Angela Malenstein révén lett 

újra döntetlen (21-21). Ám utána egy-két 
góllal továbbra is a hat norvég klasszist 
felvonultató ellenfél vezetett, egészen az 
54. percig. Ekkor Janurik Kinga bravúros 
védését követően Klujber lőtt a bal alsó 
sarokba, 27-26. Bár meglépett két góllal 
az FTC, az utolsó perc elején egyenlített 
az Esbjerg.

Harminckét másodperc volt hátra, 
amikor Elek Gábor időt kért. A Fradi a 
végsőkig támadott, majd passzív jelzés-
nél Emily Bölk megemelkedett, jobb 
keze lövésre lendült, és a kapus előtt le-
pattanó labda 59:57-kor a hálóba vágó-
dott, 30-29. Féktelen öröm a pályán és a 
lelátón: BL-döntős a Ferencváros!

A másnapi fináléban a másik elő-
döntőben a Győrt simán megverő cím-
védő, a norvég Vipers Kristiansand várt 
a lányokra. Utolsó mérkőzésére készült 
a távozását már korábban bejelentő, a 
felnőtt csapatot 2008 óta edző Elek Gá-
bor és felesége, a klubot 2005-től szol-
gáló, 132-szeres válogatott irányító, Szu-
csánszki Zita – utóbbit köszöntötte a „18 
év hűség” felirat.

A csoportkörben Érden döntetlen 
született, míg idegenben egy góllal ki-
kapott a Fradi a Viperstől. Ezúttal – is-
mét telt ház előtt – 2-1 után elhúzott 
az előző két kiírás győztese, már öttel 
is mentek a norvégok. A félidő utolsó 
tíz percében feljöttek a zöld-fehérek, 
és 14-13-mal zárult a játékrész. A má-
sodik félóra elején Tomori Zsuzsanna 
könyöklésért piros lapot kapott, s ezzel 
egy fontos láncszem esett ki az FTC vé-
dekezéséből. A 44. percre eldőlni látszott 
a BL-serleg sorsa, 24-16-ra vezetett a Vi-
pers. A különbség nem akart csökkenni, 
s bár a végén 28-24-re felzárkózott a Fe-
rencváros, a kupát sajnos a jobbik csa-
pat emelhette a magasba.

De vajon ki gondolt erre szeptember 
közepén, a bietigheimi kiütéses vereség 
után? 

A Fradi története során harmadszor 
játszhatott a BL/BEK döntőjében, és új-
fent ezüstérmes lett. 1971-ben Elek Gyu-
la, 2002-ben Németh András irányította 
az FTC-t, most pedig édesapja nyomdo-
kaiba lépve Elek Gábor. 

Vajon az új tréner, a dán Martin Al-
bertsen követi majd elődeit?

Margay Sándor

a Fradi története során 
harmadszor játszhatott 
a BL/BEK döntőjében

NŐI KÉZILABDA BL-DÖNTŐ

VILÁGREKORD, 
FRADI-EZÜSTTEL

A metzi csoda után két nappal kisorsolták a női 
kézilabda Bajnokok Ligája négyes döntője első körének 

párosítását, és a Ferencvárosnak az Esbjerg jutott. 
Akkor mindenki úgy gondolta, talán lehet esélyük 
a zöld-fehéreknek az előző évben is Final Fourba 

jutott dán együttes ellen, de hát a realitás… Aztán 
megtörtént az újabb csoda, és finalista lett a Fradi. 
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A győztes Ferencváros játékosai ünnepelnek a kézilabda női Bajnokok Ligája 
elődöntőjében játszott FTC-Rail Cargo Hungaria – Team Esbjerg-mérkőzés végén 
a budapesti MVM Dome sportcsarnokban 2023. június 3-án
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A Ferencváros egyre jobb eredményei 
és nem utolsósorban a tavaszi forduló, 
a 2022–23-as Európa Ligában mutatott 
nagyszerű szereplése alapján idén a ki-
emelt kalapba került, és a könnyű aka-
dálynak látszó ferö eri KÍ Klasvík csapatát 
kapta ellenfélül. Az oda-visszavágós kör 
előzetesen kijelölt játéknapjai: július 

11–12. és július 18–19. (Lapzártakor még 
egyeztetik a pontos időpontot.)

Amennyiben ezt és az ezt követő 
második kört (a walesi The New Saints 
FC és a svéd BK Häcken párharcának 
győztesével szemben) sikerrel teljesíti a 
Fradi, akkor a négykörös selejtező utolsó 
két fordulójában, augusztusban már csak 

azért kell izgulni, hogy az UEFA európai 
kupáinak melyikében lesz dolga a csa-
patnak 2023 decemberéig.

Ha sikerül a harmadik és negyedik 
fordulóban várható extraerős ellenfe-
leken túljutni, akkor a Bajnokok Ligája 
a végállomás. Ha azonban itt nem jön 
össze a bravúreredmény, akkor sincs ok 
csüggedésre, mert várhat minket a már 
említett, a várakozásoknál sokkal jobban 
sikerült Európa Liga vagy végső esetben 
a Konferencia Liga.

Bármelyik európai kupasorozatot éri 
is el a Ferencváros, mindegyik csoport-
körben rangos és híres ellenfél is vár-
hat ránk; de természetesen a titkos álma 
mindenkinek a Bajnokok Ligája, amely-
ben világsztárokat fogadhatna Budapest.

„Bakócz Tamás”

Nehéz megérteni, miért történik pont 
ez pont most a világsajtóban nem ép-
pen befogadókészségéről híres Ma-
gyarországgal. A sportdiplomácia iz-
galmas és fontos területe a nemzetközi 
kapcsolatoknak: félő, hogy az egész vi-
lág érdeklődésére számot tartó, gazda-
ságilag rakétasebességgel fejlődő afri-
kai országokkal Magyarországnak nem 
sikerül a jelenlegi nemzetközi standar-
dok szerinti kapcsolatokat kiépítenie, 
nem sikerül elérnie, hogy a mindenhol 

rajongásig szeretett és ünnepelt kenyai 
futók krémje Budapestre érkezzen. Pe-
dig az afrikai versenyzők megjelenése 
mindenhol magával vonzza nemcsak 
a sport-, hanem a gazdasági, kulturális, 
tudományos kapcsolatokat is. 

Hivatalos indoklást a futók és a 
kenyai szövetség nem tettek közzé, a 
háttérforrások pedig a sportolók dön-
tését más versenyek előnyben része-
sítésének tulajdonítják a budapesti vi-
lágbajnoksággal szemben. Ám az, hogy 

egy világversenyt egyszerre mondjon 
le egy ország minden magasan jegyzett 
maratoni futója, kivételes. Olyan ne-
vek, mint Kelvin Kiptum, Brigid Kos-
gei, Geoffrey Kamworor, Sheila Chep-
kirui, nem vesznek részt a budapesti 
világbajnokságon. Paul Mutwii kapi-
tány elfogadta a sportolók döntését, a 
kenyai csapat új összeállításban érkezik 
Magyarországra.

Domonyai András 
(Agadir–Nairobi)

MEGVANNAK A FRADI ELSŐ ELLENFELEI A BL-BE VEZETŐ ÚTON

HA, AKKOR

Az UEFA megtartotta a Bajnokok Ligája első 
kvalifikációs köreinek sorsolását.

LEMONDTÁK A BUDAPESTI RÉSZVÉTELT A LEGJOBB KENYAI FUTÓK

MARATON

Példa nélküli, hogy egy jelentős világversenyt éppen a legkiválóbb kenyai maratonfutók 
kihagyjanak. Az afrikai csapat összeállítása más lesz a budapesti világbajnokságon. 

KIADÓ FELÚJÍTOTT LAKÁSOK!
Budapesten, az V. kerület, Váci utca 19–21. 
szám alatt, a belváros szívében 1–4 szobás 
lakások 50–124 nm alapterülettel kiadók. 
A házban teremgarázs-beállóhelyek bérelhetők.

Érdeklődés esetén forduljon hozzánk bizalommal:
+36 30 467 2548
peter.puskas@mueller.de

20231372_AZ_Wohnung_HU_182x64_01.indd   120231372_AZ_Wohnung_HU_182x64_01.indd   1 25.05.2023   10:13:1625.05.2023   10:13:16
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Az elmúlt számainkban a kilencedik 
kerületi sakkozó fiatalok új sikerei-
ről adtam hírt, és visszatekintettem 
az elmúlt 75 év nagyobb ferencvárosi 
diáksikereire. Ezúttal pedig két olyan 
sakkvezetőre emlékezem ugyanebből 
az időből, akiknek életük legfőbb tevé-
kenysége volt a fiatalok nevelése.

Kilencven évvel ezelőtt, 1933-ban 
született és tizenöt éve, 2008-ban 
halt meg Varnusz Egon. Őt keveseb-
ben ismerik, mint unokaöccsét, a ma-
gyar–kanadai állampolgárságú Varnus 
Xavér orgonaművészt. Tizennégy éve-
sen kezdett el versenyezni. Az ötvenes 
években már a felnőtt egyéni magyar 
bajnokságokban játszott a Kinizsi szí-
neiben – akkoriban így jegyezték a 
Fradit. Kitűnő volt versenyzőnek és 
szakírónak egyaránt, de attól kezdve, 
hogy 1969-ben a Magyar Sakkszövet-
ség ifjúsági edzője lett, a fő tevékeny-

sége a fiatalokhoz kötötte. 1972-ben a 
grazi főiskolás csapat-világbajnoksá-
gon a magyar válogatottat irányította, 
amelyet kiváló nevek alkottak: Adorján 
András, Sax Gyula, Faragó Iván, Vadász 
László, Tompa János és Hetényi Géza. 
Hasonlóan erős volt a teljes mezőny.  
A győztes Szovjetunió csapatában asz-
talhoz ült Karpov, Vaganjan és Gulkó is. 
A mi válogatottunk a második helyen 
végzett.

1989-től Varnusz Egon a Magyar 
Sakkszövetség ifjúsági szakfelügyelője-
ként dolgozott.

Valis János 1950-ben született, és 
egészen a 2023 elején bekövetkezett 

haláláig igen aktív volt. Komolyan csak 
húszévesen kezdett el sakkozni. Első 
csapata az FTC volt, ahol 24 évesen 
már edzősködött. A hetvenes évek vé-
gétől az egyik legjelentősebb magyar 
sakkedző. A Fradi után több csapatban 
(Vasútépítő, MÉM, Mat/t/ador) játszott, 
és mindenütt fontos volt számára a fia-
talokkal való foglalkozás.

A rendszerváltás után a Magyar 
Sakkszövetség ifjúsági szakfelügyelője 
lett, ebben a funkcióban 2004-ig tevé-
kenykedett.

1994-től utolsó sakkcsapata a saját 
alapítású Hüsi (Hűvösvölgyi Sakkis-
kola) volt, amelyet haláláig irányított. 
Nagyon népszerű nemzetközi ifjúsági 
versenysorozatot is szervezett Talen-
tum Kupa néven. Több mint ötvenéves 
sakkpályafutása és nevelő munkája 
példaértékű a sakkozás számára.

VARNUSZ ÉS VALIS, AKIK AZ IFJÚSÁGI 
SAKKOZÁSÉRT ÉLTEK

Sakkfeladvány

Száraz Sándor

Világos: király b4, vezér e2, bástya f7, futó h8, huszár e3 és 
h6, gyalog d5
Sötét: király e4, bástya h4, gyalog b5 és d6
Feladat: Világos indul, és a második lépésben mattot ad.
Jó szórakozást!
Júniusi feladványunk megoldása: 1. Vd8  Előző számunk megfejtése: VILÁG IGAZA-DÍJ

életük legfőbb 
tevékenysége volt  
a fiatalok nevelése
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A RESZTELT MÁJAM DÉLIBÁBJA

Itt a nyár, a vakáció, a szabadság, lehet 
végre napközben kulturáltan szóra-
kozni. És kultúrában azért elég erős a 9. 
kerület, ezt valljuk be. Itt van például a 
Ludwig a Müpában. Megnézhetjük, te-
szem azt, A cukiságfaktor című új kiállí-
tást (a „művek könnyed, játékos módon, 
humorral és (ön)iróniával közelítenek a 
társadalmakat súlyosan érintő globális 
vagy mindennapi problémákhoz”). Oké, 
de előtte-utána-közben hol együnk va-
lami rendeset megfizethető áron? Aján-
lom figyelmükbe a Millennium Gardens 
(új irodaépület a dél-pesti Duna-parton, 
a Művészetek Palotája és a Nemzeti 
Színház szomszédságában) földszintjén 
működő Kantint. Alapvetően irodisták 
menzája, da valahogy mégis más, mint 
egy átlagos menza. Megpróbálom kifej-
teni, miért.

A „kantin” kifejezés legtöbbünk-
nek Rejtő-regényekből ismerős, példá-
ul: „Azért később mégiscsak kiderült, 
hogy mielőtt ezt a régi haragosát meg-
fenyítette, Tuskó Hopkins sok bort ivott 
a kantinban, és eladta fél áron a havi 
zsoldját a kantinosnak.” A szó a francia 
„cantine”-ből jön, és eredetileg lakta-
nyák és hajók kocsmája volt. (Máshol 
azt olvasom, hogy az olasz „cantina” = 
borospince a forrás.) Akárhogyan is, ké-
sőbb a szó jelentése alakul némiképp, 
ma már inkább üzemi étkezdét értünk 
alatta. A Kantin is üzemi étkezde, csak 
éppen mind külcsínben, mind belbecs-
ben emelt szinten. A belső tér meglehe-
tősen vagány: színesre pingált téglafa-
lak, hatalmas üvegfelületek, némi játék a 
vörössel és a feketével, menő bisztródi-
zájn, süppedős bőrdíványok. Tulajdon-
képpen három különböző térről beszé-
lünk: egy étteremről, egy kávézóról és 
egy olasz vendéglőről. Az étteremben 
az állandó és a napi kínálatból, a trat-
toriában helyben készített pastákból és 
pizzákból lehet válogatni 11 és 3 között, 
a bakery részben pedig kávézni és (pék)
sütizni lehet már fél nyolctól egészen fél 
ötig.

Engem tulajdonképpen a napi me-
nük sokszínűsége fogott meg. Egészen 
pontosan az, hogy a trendi nemzetkö-
zi megoldások közé mindig oda van 
csempészve némi hazai rusztikus: ci-
gánypecsenye, brassói, bécsi szűz, kol-
bászos rakott krumpli, sorolhatnám. 
Hogy a tá pió kapuding és a somlói vagy 

éppen a hollandi mártásos grillezett la-
zac és a sertéspaprikás olyan barátságo-
san megfér egymás mellett az étlapon. 
Akkor éreztem, hogy most azonnal fel 
kell pattannom, és meg kell néznem 
valamit a Ludwigban, amikor a Kantin 
napi menüjében felbukkant a resztelt 
máj. Mert én a resztelt májnak betege 
vagyok. Mindenféle májnak, de a resz-
teltnek különösen. Gyerekkoromban 
anyám minden héten készített egyszer 

vacsorára. Szalonnazsír, vöröshagyma, 
fokhagyma, sertésmáj (csakis sertés!), 
bors, majoránna, pici paprika, a legvé-
gén só. A minimalizmus (egyik) csodája! 
Hozzá petrezselymes krumpli és ková-
szos uborka. A lényege, hogy a májat 
gyorsan kell röstölni, resztelni avagy 
pirítani (német „rösten” = pörköl, pirít). 
Magyar Elek (Az Ínyesmester szakácsköny-
ve: 2500 recept, 1933) ugyan a sertésmáj 
mellett megengedi a borjúmájat is, ám 

még tovább megy a minimalizmusban: 
szerinte se porpaprika, se majoránna, 
még fokhagyma se kell bele.

Szóval már alig várom, hogy dél le-
gyen, és kijöhessek a Ludwigból, spuri-
zok a Kantinba, és resztelt májat rende-
lek kelkáposzta-főzelékkel (ez utóbbit az 
állandó választékban találtam). Gyönyö-
rű, színes kerámiatányérokba tálalják 
az ételeket, mintha csak egy fine dining 
étteremben lennénk, nem egy tálcás 

menzán. Pompás a kenyér, nem a meg-
szokott szeletelt bűn. Leülök. És akkor 
látom, hogy a resztelt májam lecsós csir-
kemáj. Jó bő lével. Mondjuk, lecsós csir-
kemájnak kitűnő. A kelkáposzta-főzelék 
egy picinyt újra van gondolva: al dente 
káposztalevelek, alulfokhagymázás, le-
hetne sűrűbb is – de még így is simán 
négyes fölé. 

Minden finom és minden szép, tu-
lajdonképpen mindennel meg vagyok 
elégedve (mint Ferencjóska egy vajpuha 
tafelspitz után), de a be nem teljesült 
resztelt májam miatt mégis úgy érzem 
magam, mint az óvodás, akinek a játszó-
téren kicsavarták a kezéből a Kojak-nya-
lókát. Bánatomban felfalok egy álomfi-
nom kókuszos-epres tápiókapudigot, 
pedig már nem vagyok éhes.

Hazafelé betérek egy piacra, és vá-
sárolok fél kiló sertésmájat a hentesnél. 
Miért? Mert csak.

Cserna-Szabó András

színesre pingált 
téglafalak, hatalmas 
üvegfelületek, némi 
játék a vörössel és 
a feketével, menő 

bisztródizájn, süppedős 
bőrdíványok

Fo
tó

: S
té

p
án

 V
ir

ág



KÖZLÖNY30

2023. JÚLIUS

MONDJA EL A VÉLEMÉNYÉT A 9 MAGAZIN 
TERJESZTÉSÉRŐL ÉS AZ ÚJSÁGRÓL 

JÚLIUS 20-ÁIG!

Online a 9 magazin weboldalán (9magazin.hu) a „Kérdőív” 
menüpontra klikkelve is kitölthető a kérdőív. 

E-mailen az ívet a terjesztes@ferencvarosimedia.hu 
címre küldheti el. 

Telefonon a 06/1 218 2121 számon mondhatja 
üzenetrögzítőre a válaszait. 

Személyesen a Bakáts tér 14. sz. alatti ügyfélszolgálati irodán vagy 
az Ecseri út 19. és a Toronyház u. 3/b alatti ügyfélszolgálati kiren-
deltségeken lehet leadni a kérdőívet. 
A szerkesztőség számára a válaszokat postázni vagy személyesen 
leadni az FMK címén lehet: 9 magazin, 1096 Budapest, 
Haller utca 27.

Ön szerint hogyan terjesszük a jövőben a 9 maga-
zint? Kérjük, válasszon az alábbi lehetőségek közül.

Újságtartókba legyen továbbra is elhelyezve. 
Tetszik ez a terjesztési forma, mert olcsó és környe-
zetbarát, maradjon így.

Postaládába szeretném megkapni, mint korábban, 
nálam nem vált be az újságtartó.

A két verzió fusson párhuzamosan: legyen elérhető 
a 9 magazin újságtartókban, és kapja meg 
mindenki a postaládájába is.

Nekem mindegy, úgyis online olvasom.

Nekem mindegy, nemigen olvasom.

Ön milyennek tartja a 9 magazint? Kérjük, jelölje 
be ötös skálán, az iskolai osztályzatoknak megfele-
lően.

5 − Kiváló. Színvonalas, olvasmányos, érdekes, hasz-
nos.

4 − Jó. Megfelelő színvonalon hozza azt, ami 
elvárható.

3 − Közepes. Nem különösebben tetszik, de nem is 
tartom rossznak.

2 − Elégséges. Sok kívánnivalót hagy maga után, 
nem tetszik a stílusa, sok minden hiányzik belőle.

1 − Elégtelen. Jobb lenne, ha nem lenne.

Támogatná-e, hogy a ferencvárosi hírekről, esemé-
nyekről lehessen tájékozódni online kerületi hírpor-
tálon is, ahová a 9 magazin írásai és a 9tv videói is 
felkerülnének?

Igen, fontos lenne, hogy legyen online hírportál a 
kerületben.

Nem, számomra elegendők a meglévő hírforrások.

Nekem mindegy.

Ha egy-két szóval kellene jellemeznie, mit monda-
na, milyen a 9 magazin?

Van-e valami, amin változtatna a 9 magazinban?

Az alábbi kérdésekre adott válaszokkal nagyban segítheti 
a feldolgozást.

A 9. kerületben él?

Igen.

Nem, de itt dolgozom.

Sem nem élek, sem nem dolgozom a 9. kerület-
ben, de szoktam olvasni a 9 magazint.

Ha a 9. kerületben él, melyik utcában lakik?

Neme    

Életkora    


Köszönjük a válaszait!

A KÉRDŐÍV 
ONLINE 
ELÉRHETŐSÉGE
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ISMÉT LESZ BAKÁTS FESZT augusztus 1. 
és 3. között a Bakáts téren. A nagyszín-
padon koncertek, napközben gyerek-
programok, előadások és beszélgetések 
is várják a nagyérdeműt. Részletek: ba-
katsfeszt.hu

KÖZÖS ADOMÁNYGYŰJTÉST HIRDE-
TETT A KÁRPÁTALJAI MAGYAROK 
JAVÁRA a ferencvárosi és a fővárosi 
önkormányzat a nemzeti összetartozás 
napján, június 4-én. Várnak árverésre 
bocsátható tárgyi adományokat, amelye-
ket a helpua@budapest.hu e-mail-címen 
lehet felajánlani, pénzügyi támogatást 
pedig az alábbiak szerint: Ferencvárosi 
Önkormányzat „Segítsünk Ukrajnának” 
adományalszámla, 10401196-50526785-
49711329. Közlemény: „Beregszász ado-
mány”, valamint az adományozó neve, 
lakcíme/székhelye és adóazonosító jele/
adószáma.

HÁROM HELYI PÁLYÁZATRA IS ÉRDE-
MES ODAFIGYELNI augusztusban. Egy-
részt kulturális rendezvények, másrészt 
szociális tevékenységek, programok 
megvalósítását, továbbá hátrányos hely-
zetű diákok sporttáborban, sportprog-
ramokon való részvételét is támogatja 
az önkormányzat. A határidő mindhá-
rom pályázat esetén: 2023. augusztus 
25., 12 óra. Részletek: ferencvaros.hu/
palyazatok

ELDŐLT A JÓZSEF ATTILA IRODALMI 
TÁMOGATÁS idei díjazottainak listája. 
A ferencvárosi önkormányzat által har-
madik éve meghirdetett, havi százezer 
forinttal járó féléves ösztöndíjat ezúttal 
Horváth Florencia, Halász Rita, Kazsi-
mér Soma, Harag Anita és Mécs Anna 
kapták. 

MOBIL JÁTSZÓHÁZ JÁRJA A KERÜLE-
TET, több száz gyerek próbálhatta már 
ki ingyenesen a sokféle játékkal felsze-
relt pályát óvodákban, iskolákban, köz-
tereken, sőt a balatonlellei testvérvárosi 

táborban is. A kerületi lakosok augusztus 
16-ig, hétfőtől szerdáig minden héten 
találkozhatnak vele 16-tól 19 óráig, hét-
főnként a Bakáts téren, kedden a József 
Attila-lakótelep Nagyjátszóterén, szer-
dán pedig a Ferenc téren. 

LIGETI GYÖRGY, A HUSZADIK SZÁZAD 
EGYIK LEGNAGYOBB ZENESZERZŐJÉ-
NEK századik születésnapja alkalmából 
nemcsak utcát neveztek el róla a kerü-
letben (lásd a 9 magazin júniusi számát), 
hanem számos programot is szerveztek. 

A Bakáts téren nézhette meg a közönség 
Stanley Kubrick 2001: Űrodüsszeia című, 
1968-as, kultikussá vált filmjét, amely-
nek legdrámaibb jeleneteiben Ligeti ze-
néje hallható.

MŰVÉSZNAPKÖZIT, AZAZ SZABAD AL-
KOTÓNAPOKAT tart egy héten át július 
6. és 11. között a Kettőspont színház & 
spirituális ügynökség a Ráday utca 39.-
ben, fiatal képzőművészek mentorá-
lásával. Előképzettség nem szükséges, 
ajánlott korosztály: 6–99 éves korig. Bő-
vebb információ: facebook.com/kettos.
szinhaz

HA NEM SZERETNE LEMARADNI A FE-
RENCVÁROSI HÍREKRŐL, események-
ről, programokról, aktualitásokról, ha 
szeretne első kézből értesülni az önt 
érintő kérdésekről, ha szeretne sze-
mélyre szabott információkat, híreket 
kapni a kerület életéről elektronikus 
postaládájába, akkor iratkozzon fel az 
önkormányzat nemrégiben indított hír-
levél-szolgáltatására: ferencvaros.hu/
feliratkozas-a-hirlevelre/

RÖVIDEN

APRÓ
Házhoz megyek! Fogsor készítését, ja-
vítását vállalom garanciával. Hívjon bi-
zalommal! Telefon: 06-20-980-3957

Bélyeget, papír-, fémpénzeket, festmé-
nyeket és egyéb régiséget vásárolunk, 
árverésre átveszünk. VI., Andrássy út 
16. Tel.: 317-4757, h.: 12−17, k.−sze: 10−17, 
cs.: 10−19

Kertépítés, térkövezés, kerítésépítés, 
betonozási munkák, gyepesítés, favá-

gás, bozótirtás, permetezés, támfal-
építés. Díjmentes felmérés. Weboldal: 
www.telekrendezes.hu, tel: 06-20/259-
6319

A Statek Kft. a Központi Statisztikai Hi-
vatal adatfelvételeihez állandó összeíró 
munkatársakat keres Budapest terüle-
tére. Tabletkezelési jártasság, jó fizikai 
állóképesség, kommunikációs készség 
feltétel. További információk és jelent-
kezés: Szilvia.Savai@Statek.hu

25 ÉVES AZ ATTICUS ANTIKVÁ-
RIUM! KÖNYVEK, KÖNYVTÁRAK 
KÉSZPÉNZES VÉTELE, INGYENES 
KISZÁLLÁSSAL. HÍVJON MOST: 06-
20-931-3773

Ha elmúlt 40 éves, és nehezen birkó-
zik a lelki terhekkel, hívhatja a DélUtán 
Alapítvány INGYENES telefonos lelki-
segély-szolgálatát. Az év minden nap-
ján 18 és 21 óra között 13777 vagy 06-
80-200-866



HÍRES ÉS HÍRHEDT FERENCVÁROSI BŰNESETEKRŐL 

BEZSENYI TAMÁS KRIMINOLÓGUSSAL 

VÁGVÖLGYI B. ANDRÁS BESZÉLGET

a        podcastja
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